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ELÉRHETŐ KÖZELSÉGBE
KERÜLT SZOLNOKOT 
RÁKÓCZIFALVÁVAL
ÖSSZEKÖTŐ
KERÉKPÁRÚT
MEGÉPÍTÉSE.

Régóta érzékelhető szükséglet a kerékpáros forgalom bizton-
ságossá tétele településünkön. 
Valljuk be! A 442-es kamionforgalma és a személyautók szá-
guldozása mellett a biciklista igen-igen félve kerekezhet, nem 
is beszélve az esti időszakokról! 
Az energia és költségtakarékos (no és egészséges) közlekedés 
feltétele, maga a kerékpárút eddig csak terveken létezett. Az 
önkormányzat által készíttetett engedélyes tervdokumentáció 
több, mint 12 km-es kerékpárút megvalósítását tartalmazza 
Szolnok határától egészen Martfűig. 
Az óriási kivitelezési költségek miatt (több, mint 300 millió 
forint!) csak pályázati támogatással építhető meg az elképzelt,      
nemzetközi kerékpárút-hálózatba is becsatlakozó útvonal.

(Folytatás a harmadik oldalon.)
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Ruhagyűjtés címen megjelent az előző számban 
egy felhívás.
A szívem szorult össze és könny szökött a sze-
membe, mikor megláttam az induló kocsikat a se-
gély szállítmánnyal. 

Ez mind azt jelenti, hogy megmozdult a falu la-
kossága és megint megmutatta a jó oldalát.
Előtte való napokban a Nyugdíjas Klub tagjai osz-
tályozták és zsákolták a ruhákat két napon keresz-
tül. Nem kevés fáradtságba került nekik. Nem az 
én tisztem a köszönet érte, de nem tudom megáll-
ni, hogy ne írjak róla.

Mindig azt mondják, nem történik semmi ebben 
a faluban!

Dehogynem! Csak nyitott szemmel és szívvel 
kell járni. Rengeteget szépült, változott. Pl.: a 
sportpálya, a piac, a Varsány Közösségi Ház, a volt 
iparoskör épületében kialakított szállás-lehetőség, 
a Zrínyi út megépítése…stb.

Meglátszik a vezetőinken az erőfeszítés, hogy 
igyekeznek minél jobban szebbé varázsolni a fa-
lunkat, de ehhez a lakosságnak is hozzá kell adni 
magát, partner kell legyen a feladatok megoldásá-
ban. Itt van pl. a Zrínyi út. Nem mindenki örült 
neki, rögtön azt keresték, hogy ki lakik ott, hogy 
éppen ez az utca készült el. 

Hihetetlen! 
Csak a lakosság fogott össze és gyorsan áldását 

adta rá, hogy pályázni tudjanak az útra. Tehát nem 
azért készült, hogy a polgármester úr „kövesúton” 
közlekedjen haza, mint ahogy a rossznyelvek 
mondják.

Sok ilyen apró dolog van, aminek az emberek 
nem ismerik a miértjét, és csak találgatnak.
Azt tanácsolom mindenkinek, hogy az illetékesek-
nél érdeklődjenek és megfelelő választ kapnak a 
hiányos információkra.

Tudjunk együtt örülni, ünnepelni és jól érezni 
magunkat a községünkben, hisz itt élünk nap, mint 
nap.

Jobbágyné

Most történt valami………!

A Magyar Kultúra  Lovagrendje november 12-i hármas 
határmenti találkozóján a programot szervező Falvak Kul-
túrájáért Alapítvány Rákóczifalvának fontos szerepet szánt. 
Aranyosapáti adott helyt a nemzetközi találkozónak. A falu-
gondnokság Kft. vezetői itt adták át az általuk kezdeményezett
ruhagyűjtési akció során adományozott teherautónyi ruhane-
műt a kárpátaljai magyarok megsegítésére.
Az esemény alkalmából tizenöt Rákóczifalváról származó hárs-
fát is elültettek.
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 Számos erőfeszítés után most elmondhatjuk: Végre biz-
tonságosan kerékpározhatunk Szolnoktól Rákóczifalváig, 
hiszen az önkormányzat sikeresen pályázott az Észak-Al-
földi Regionális Fejlesztési Tanács Terület- és régiófej-
lesztési Célelőirányzatára. A pályázat a Szolnok – Martfű 
kerékpárút megépítése I. ütemének megvalósítását tartal-
mazza. E szakasz a meglévő Szolnok városi kerékpárút 
hálózathoz csatlakozik, a 442-es sz. főút jobb oldalán épül 
és Rákóczifalva belterületi határáig ér 1167 m-es hosszal. 
A kivitelezési munkálatokat természetesen közbeszerzési 
eljárás előzi meg, a munkálatok várhatóan az év végén il-
letve jövő áprilisban bonyolódnak. 

Tervezett átadás 2006 nyarán! A kerékpárút első sza-
kaszának megvalósulása után cél a következő szakasz, 
szakaszok megépítése, újabb pályázatok benyújtásával, 
támogatási források keresésével.

VÉGRE BIZTONSÁGOSAN KERÉKPÁROZHATUNK 
SZOLNOK ÉS RÁKÓCZIFALVA KÖZÖTT!

A képviselő-testület 2005. október 20-i ülésén döntött a Rá-
kóczi út 52-54. szám alatt épülő üzletházban két szakorvosi 
rendelő helyiség kialakításáról. Az egyikben a fogorvosi ren-
delő kerülne kialakításra, a másikban a tervek szerint a hét 
öt napjára, délelőtti-délutáni órákra megosztva: szemészet, 
gyermekgyógyászat, nőgyógyászat, neurológia, pszichiát-
riai gondozás, kardiológiai rendelés, hipertónia gondozás, 
cukorgondozás, reumatológia. A helyben elérhető szakren-
delések segítségével nem kellene Szolnokra bejárni a lakos-
ságnak egy-egy kezelésre, rendelésre. Mindezek megvalósí-
tása érdekében a pénzügyi feltételek tisztázása zajlik. 

*
Rendeletet hoztak az elektronikus ügyintézés helyi szabályairól. 
A közigazgatási hatósági eljárásról és szolgáltatásról szóló 2004. 
évi CXI. törvény 2005. november 1-jén lép hatályba, mely 
szerint önkormányzati rendelet eltérő rendelkezése hiányá-
ban a hatóság a közigazgatási hatósági ügyeket elektronikus 
úton is intézi. A rákóczifalvi polgármesteri hivatal jelenleg 
nem rendelkezik az elektronikus ügyintézéshez előírt in-
formatikai rendszerrel. Korlátozott gazdasági lehetőségeire 
tekintettel 2005. évben ezért nem vezeti be az elektronikus 
ügyintézést.  Az információs társadalom fejlődése azonban 
megköveteli, hogy közigazgatási ügyekben Rákóczifalván is 
lehetővé váljon az elektronikus ügyintézés. Ezért bevezeté-
sét a képviselő-testület 2007. január 1-jétől határozta meg.

*
Október 26-án 17 órakor a Közösségi Házban tartott la-
kossági tájékoztatót a Károly Róbert Főiskola részéről Dr. 
Gergely Sándor és dr. Marselek Sándor úr az Európai Uniós 
Life programról. A Fenntartható hullámtéri tájrehabilitáció a 
Közép-Tisza vidékén című projektről tartottak előadást. 
A projektben konzorciumi partnerként résztvevő és a straté-
gia kialakításáért felelős       Károly Róbert Főiskola Kutató, 
Fejlesztő Irodája kíváncsi volt Rákóczifalva lakosainak, ci-

vilszervezeteinek véleményére is a programmal kapcsolat-
ban, a vidékfejlesztés lehetőségeit illetően. Ennek érdeké-
ben jött létre a találkozó, mely szerette volna felkelteni az 
érdeklődést a projekttel kapcsolatban.  
Az előadások szerint a program megvalósulása nagy le-
hetőséget jelent településünknek. A projekt munkalehető-
séget teremt, ezáltal javul a lakosság jövedelmi helyzete, 
életminősége. Mérséklődne vidékünk hátrányos helyzete. 
A kialakított tanösvény és rendezett Tisza-part hozzájárul 
Rákóczifalva vonzóbbá tételéhez és turisták célpontja lehet. 

*
Kaposvári Kázmérral, a Víz és Csatornamű Koncessziós Rt. 
vezérigazgatójával október 27-én tárgyaltak a polgármesteri 
hivatalban a csatorna nyomvonal-beszakadások felülvizs-
gálata ügyében. A lakosság csatornával kapcsolatos észre-
vételeit, problémáit is jelezték a részvénytársaság felé. (pl. 
beszakadás, nyomvonal süllyedés).

*
A településen nyáron végzett útkátyúzási munkák és a Zríy-
nyi út építése kapcsán jeleztük a lakosságnak, hogy lehe-
tőség lesz a gépkocsibejárók aszfaltoztatására szervezett 
módon. Az aszfaltozás költségét az ingatlantulajdonosnak 
kell viselnie. A költséget a kivitelező a burkolandó bejárók 
mennyiségének függvényében fogja meghatározni. 2005. 
október 28-ig 13 kérelem érkezett a polgármesteri hivatalba. 
Az árkialakítás után a jelentkezőkkel egyeztetünk.

*
Október 26-án szerdán délután a szolnoki városházán egyez-
tető tárgyalást tartottak a kétpói hulladéklerakó ügyében a 
konzorciumi partnerek. A tanácskozáson részt vett Tóth La-
jos polgármester is. 

*
A Vásárhelyi Terv Továbbfejlesztése Önkormányzati Ta-
nácsa október 28-án pénteken délelőtt 11 órára csendes de-
monstrációt szervezett a Parlament elé, melyen Rákóczifalva 
részéről Tóth Lajos polgármester is részt vett. Előző nap tar-
totta ülését Budapesten az Országos Területfejlesztési Hiva-
talban a Vásárhelyi Terv Továbbfejlesztése Tárcaközi Szak-
értői Munkabizottsága. Az ülésen tájékoztatást adtak a VTT 
programmal kapcsolatos feladatok időarányos teljesítéséről, 
figyelemmel a 1107/2003. (XI.5.) Kormány határozatra, va-
lamint a 2006. évi költségvetési törvényre. A VTT-vel érin-
tett önkormányzatok polgármesterei megállapították, hogy 
a kormány tisztviselőivel történt eddigi tárgyalások ered-
ménytelenek voltak, ezért hatékonyabb érdekérvényesítésre 
van szükség a Vásárhelyi terv megvalósítását illetően. 

*
November 2-án egyeztető tárgyalást tartottak a térség polgár-
mesterei a szolnoki Városházán a 2005. évi csípőszúnyog elleni 
védekezés értékeléséről és elszámolásáról. 

*
2005. november 2-án a rákóczifalvi polgármesteri hiva-
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talban mondtak köszönetet annak a fiatalembernek és egy
szolnoki családnak, akik hozzájárultak egy foxi kutya meg-
mentéséhez. A II. Rákóczi Ferenc Bérkilövő Vadásztársaság 
elnöke, Takács András, valamint Tóth Lajos, Rákóczifalva 
polgármestere adta át ajándékát az állatbarát cselekedetek 
elismeréseként. A foxi kutya mentőakciójára október végén 
került sor. Szajol és Rákóczifalva határában, egy mély kút-
ban, magára hagyva talált rá a nyüszítő kutyára egy gazdál-
kodó. Értesítette a tűzoltókat, akiknek sikerült is a kis foxit 
kimenteni. A kutya sorsát ezután sem bízták a véletlenre a 
megmentői. Ismerősök segítségével kerestek az ebnek örök-
befogadó családot. A kutyus jobb helyre nem is kerülhetett 
volna, hiszen a szolnoki lakásban azóta négy kisgyermek  
gondoskodik róla. 

*
A Képviselő-testület november 2-i soron kívüli ülésén 
tárgyalta a járdák építéséhez, felújításához nyújtandó ön-
kormányzati hozzájárulás lehetőségét, illetve mértékét. A 
járdaprogram keretében az önkormányzat az ingatlantulaj-
donosoknak - előzetes bejelentés alapján - a megépítésre ke-
rülő járdákhoz négyzetméterenként 500 Ft-ot térít, a járda 
építőanyag számla ellenében. 
 Az önkormányzat fejlesztési feladatai közül to-
vábbra is az utak, járdák építését tartja  a legfontosabbnak. 
Felmérésünk adatai szerint kb. 30 km járda felújítása, építése 
indokolt községünkben. Járdák építésére 2006-ban pályázni 
lehet az önkormányzathoz, elsősorban  lakóközösségek je-
lentkezését várjuk. 

*
November 11-én Abony város polgármesteri hivatalában 
tartott egyeztető tárgyalást több település polgármestere 
– köztük Tóth Lajos, Rákóczifalva polgármester is - a kom-
munális hulladék közszolgáltatási díjának megállapításával 
kapcsolatban. Szolnok Megyei Jogú Város Önkormányzat 
Képviselő-testülete 2005. október 27-én elfogadta a hul-
ladékszállítással kapcsolatos rendeletet, melyet a Szolnok 
Újszászi úti átrakóállomásra beszállító 12 önkormányzat 
vezetője korábban kifogásolt. A megállapított díj ugyanis 
nehéz helyzetbe hozza az érintett településeket. 

*
A Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Közlekedési Felügyelet 
november 16-án folytatta le a közelmúltban elkészült Zrínyi 
út forgalomba-helyezési eljárását.  

*
Az Állami Erdészeti Szolgálat Debreceni Igazgatósága jóvá-
hagyta Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata által benyúj-
tott erdőtelepítési-kivitelezési tervét a Lovaspálya melletti 
szántó területre. Az erdőtelepítési eljárás 2006 tavaszán kez-
dődik. A közel 2 hektár területen cser és kocsányos tölgy lesz 
telepítve. Az erdősítéshez a Honvédelmi Minisztériumnak is 
hozzá kellett járulni, mivel az érintett földeken honvédelmi 
hírközlő kábelek vannak, valamint a földrészlet a repülőtér 
leszállóirányában található. A leszállási manővert végrehajtó 

légijárművek biztonságos közlekedése érdekében a távolság 
és a siklószög figyelembevételével a telepítendő fafajta nem
érheti el a 40 méteres magasságot.

- A 2006. évre vonatkozó költségvetési koncepciót megtárgyalták 
és elfogadták a képviselő-testület tagjai. A jelenlegi infor-
mációk alapján a helyi önkormányzatok központi költség-
vetési kapcsolatából származó forrásai a 2005. évi költség-
vetési előirányzathoz képest 2,9%-kal csökkennek. Nehéz 
helyzetbe kerülnek az önkormányzat intézményei, hiszen 
mindegyik esetében (iskola, óvoda, bölcsőde, idősek bentla-
kásos otthona stb.) csökkentik a normatívát, mínusz 8-24% 
mértékben. 
- A képviselő-testület elfogadta az önkormányzat 2005. évi 
költségvetésének első három negyedévi teljesítéséről szóló 
beszámolót. A gazdálkodást nagyban befolyásolta az az évek 
óta ismétlődő tény, hogy a bevételek nem nyújtottak fede-
zetet a működési és fejlesztési kiadásokra. A költségvetési 
törvényben meghatározott állami normatívák nem nyújta-
nak fedezetet a központilag elrendelt feladatok ellátására, 
a törvényekben meghatározott bérfejlesztésekre. A zökke-
nőmentes működés biztosításához további hatékonysági 
vizsgálatokra és takarékossági intézkedések megtételére van 
szükség. 
- A képviselő-testület határozott a Szolnoki Kistérség Több-
célú Társulása Szociális és Gyermekjóléti Alapszolgáltatási 
Központjának létrehozásáról, mely az alábbi feladatok el-
látásában működik együtt kistérségi szinten: családsegítés, 
közösségi ellátás, támogató szolgálat, jelzőrendszeres házi 
segítségnyújtás, szociális információs szolgáltatás, gyer-
mekjóléti szolgáltatás. Rákóczifalva lesz a Szociális és 
Gyermekjóléti Alapszolgáltatási Központ székhelye, illetve 
a Rákócziújfalut, Martfűt is ellátó támogató szolgálat telep-
helye. 
- A Szolnoki Kistérség Többcélú Társulása Szociális és 
Gyermekjóléti Alapszolgáltatási Központ  Alapító Okiratát 
a testület elfogadta.
- Lakossági megkeresés érkezett a közterületekkel kapcsolatos 
problémákról - utak, járdák vízelvezetéséről. A rákóczifalvai 
lakos arra kérte a képviselő-testületet, hogy a helyi közutak 
kezelésének szakmai szabályairól szóló 5/2004. (I.28.) GKM 
rendeletben foglaltak település szintű állapotával foglalkoz-
zon, illetve adjon róla tájékoztatást. 
A rendelet szerint a helyi közút tulajdonosa és kezelője a te-
lepülési önkormányzat. A helyi közutak kezelése az alábbi 
feladatokat foglalja magában: igazgatási jellegű feladatok, 
üzemeltetés, fenntartás, ellenőrzés és vizsgálat. Feladat az 
úttest burkolatának tisztántartása, a járda, gyalogút, kerék-
párút tisztántartása, az úttartozékok, várakozóhelyek, a tö-
megközlekedés pályájának és megállóhelyeinek tisztántartá-
sa, valamint az útburkolaton kívüli területek tisztántartása.                     

A képviselő-testület november 15-én 
tartotta soros ülését. A napirendi pontokból:
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Kiemelten fontos a vízelvezetés az utakról és az utak mellett. 
A vízelvezető rendszer folyamatos működését a következő 
módon kell biztosítani: a forgalmat veszélyeztető vizeket a 
lehetséges legrövidebb időn belül el kell vezetni, csatorná-
zatlan területen az úttest megfelelő víztelenítése érdekében 
az útpadkát, az útárkot és átereszeit tisztán kell tartani. 
A központi jogi szabályozás tehát számos feladatot ír elő az 
önkormányzatoknak. A teendők elvégzésére az állami költ-
ségvetés településigazgatási és kommunális feladatok címen 
2006-ban várhatóan 8 millió Ft-ot biztosít. Az önkormányzat 
2004-ben közel 50 millió Ft-ot költött ezekre a feladatok-
ra. Annak ellenére, hogy a normatíva a tényleges költségek 
töredékét sem fedezi, az önkormányzat törekszik az útkar-
bantartásra vonatkozó jogszabályi előírások maradéktalan 
betartására. Azonnali intézkedést igénylő helyzetekben a 
Falugondnokság Kft. közreműködésével eljártunk, viszont 
sajnálatos módon több esetben az állampolgárok nem en-
gedik le az útról a vizet az árokba, betemetik a vízelvezető 
árkokat, az út szélén dombokat képeznek meggátolva ezzel 
a víz lefolyását, eltorlaszolják az árkot a kapubejáróban. A 
teljesen jó megoldás a település belvízelvezető rendszeré-
nek kiépítése lenne, mely közel 500 millió Ft-ba kerülne. Az 
önkormányzat beadta igényét 2007. évre e feladat végrehaj-
tására, címzett támogatásra. Ennek megvalósításáig marad 
a vízelvezető árkok funkciójuknak megfelelő üzemeltetése. 
A köztisztasággal és a települési szilárd hulladékkal össze-
függő tevékenységekről szóló 1/1986. (II.21.) ÉVM-EÜM 
együttes rendelet kimondja, hogy az ingatlantulajdonos kö-
teles gondoskodni
-  az ingatlan előtti járdaszakasz (járda hiányában egy méter 
széles területsáv, illetőleg ha a járda mellett zöldsáv is van, 
az úttestig terjedő teljes terület)
- a járdaszakasz melletti nyílt árok és műtárgyai tisztántar-
tásáról,
- tömbtelken a külön tulajdonban álló egyes épületek gyalo-
gos megközelítésére és körüljárására szolgáló terület tisztán 
tartásáról, a csapadékvíz zavartalan lefolyását akadályozó 
anyagok és más hulladékok eltávolításáról. 

A képviselő-testület határozatot hozott, mely szerint az 5/
2004. (I.28.) GKM rendeletben előírt feladatokat pénzügyi 
lehetőségeinek függvényében teljesíti. Amennyiben címzett 
támogatást kap, teljes körűen kiépíti a település belvízelve-
zető rendszerét. A támogatás elnyeréséig a település vízel-
vezetését az előző évihez képest minden évben továbbfej-
leszti. 
-A testület döntött Rákóczifalva egészére vonatkozó forga-
lomtechnikai terv elkészíttetéséről. A terv tartalmazná a te-
lepülés be- és kivezető szakaszán forgalomcsillapító sziget, 
illetve középsziget létesítését; kijelölt gyalogátkelőhelyek 
létesítését a helyközi járatok megállóinál; járműforga-
lom irányítására szolgáló fényjelző készülék elhelyezését. 
A 442-es számú főút közlekedésbiztonságával kapcsolatban 

már több lakossági és képviselői megkeresés érkezett a pol-
gármesteri hivatalba, mely alapján felvettük a kapcsolatot a 
Magyar Közút Állami Közútkezelő Fejlesztő Műszaki és In-
formációs Kht-val a forgalomtechnikai elképzelések egyez-
tetése céljából.
-Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata az Észak-Alföl-
di Regionális Fejlesztési Tanácsnál a Szolnok-Rákóczifalva 
kerékpárút megépítése érdekében pályázatot nyújtott be. Az 
elbírálás folyamatban van. A projekt megvalósításának ter-
vezett költsége 21 millió  Ft, ezért a beruházás a Közbez-
szerzési Törvény hatálya alá esik. Ahhoz, hogy a kivitelezés 
minél előbb elkezdődhessen, a  képviselő-testület döntött a 
közbeszerzési eljárás megindításáról.
-Hamarosan állandó Mackókiállítás nyílik a Faluházban, 
ahol Balázs Antal magángyűjtő több száz játékmackóból álló 
gyűjteménye lesz megtekinthető. Az Önkormányzat díjmen-
tesen biztosítja a kiállító helyiséget annak reményében, hogy 
a macikiállítás tovább színesíti a település kulturális életét. 
-Megtörtént Rákóczifalva öt (Rákóczi út 60. szám alatti óvo-
dai, Toldi út 33. szám alatti bölcsőde-óvodai, Alma-Szilva 
úti, Déryné úti, valamint a Sportelepen lévő) játszóterének 
szabványok szerinti bevizsgáltatása. Általánosságban az 
eszközök megfelelnek az előírásoknak, néhány hiányosság-
ra és hibára hívták fel az önkormányzat figyelmét. Pl. ahol
fejbeszorulási hely található, át kell helyezni a létrafokokat; 
ütéscsillapító talaj szükséges ott, ahol az esésmagasság nagyobb 
egy méternél; az ütéscsillapító talaj fa szegélyét be kell süly-
lyeszteni. 
-A képviselő-testület döntött arról, hogy az év végi ünnepek 
alkalmából gondoskodik a település főterének méltó díszki-
világításáról.
-Amint már korábban értesülhettek róla, Rákóczifalva te-
lepülésen 2006. évben kábeltelevízió hálózat kerül kialakí-
tásra. Az önkormányzatnak nem kerül pénzébe a beruházás. 
2004. év tavaszán két vállalkozás kereste meg az önkor-
mányzatot azzal, hogy kábel TV hálózatot építenének és 
üzemeltetnének Rákóczifalván. Az egyik cég elállt szándé-
kától, így egy jelentkezővel az Alföld Kábeltelevízió Kft.-
vel folytatott Tóth Lajos polgármester tárgyalásokat a szol-
gáltatás kapcsán. A Kft. a helyi igényeket felmérte, és valós 
előfizetői igény alapján megterveztette a hálózatot. A terv a
Nemzeti Hírközlési Hatóság jogerős építési engedélyével 
rendelkezik. A beruházónak akkor térül meg a befektetés, ha 
versenyképes árakkal, vagyis a jelenleg meglévő műholdas 
műsorvételi lehetőségnél olcsóbban szolgáltatja a lakosság 
részére a kábeltelevíziós rendszert. A konkrét szolgáltatási 
díjak még nem ismertek. Általánosságban elmondható, hogy 
egy beruházás akkor éri meg a befektetőnek, ha a költségei 
5 év alatt megtérülnek. Ehhez vagy magas szolgáltatási árat 
választ (így nem lesz versenyképes), vagy minél több elő-
fizetőt kapcsol be a rendszerbe. Megbeszéléseink alapján a 
szolgáltató ez utóbbira készül az árkialakításnál. A rendszer 
elsődleges   célja a kábeltelevízió  szolgáltatás, de alkalmas 
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lesz internet szolgáltatásra és telefonálásra is, valamint vagyon-
védelmi rendszerként is üzemelhet. Az önkormányzat szá-
mára biztosítva lesz egy helyi televízió csatorna. A rendszer 
műszaki felépítése: A fejállomás Szolnok - Szandaszőlősön 
található. A 442. számú út nyomvonalán optikai földkábelt 
fektetnek. Településünkön oszlopsoron történt a nyomvonal 
kijelölése, mely alól kivétel a Szabadság tér. Itt csak földká-
bel fektetését engedélyeztük. A főtéren a munkákat az intel-
ligens faluhálózat építésével egyszerre elvégezte a kivitele-
ző, elkerülendő a tér újbóli felbontását.
Amennyiben a szolgáltatás áráról az üzemeltető tájékozta-
tást ad, a tisztelt lakosságot tájékoztatjuk róla.  

Ö N KO R M Á N Y Z AT I  H Í R E K

Októberben több nyugdíjas lakos érdeklődött a polgár-
mesteri hivatalban a távhőszolgáltatási támogatásról, melyet 
a Kormány 212/2005. (X.5.) Korm. rendelete szabályoz.  A 
rendelet értelmében a település jegyzőjének feladata megál-
lapítani a támogatási jogosultságot és az adatokat megkülde-
ni a Nyugdíjfolyósító Igazgatósághoz. Természetesen azon a 
településen, ahol távhőszolgáltatás működik. Rákóczifalván 
nincs távhőszolgáltatás (vezetékes gázhálózat van), ezért az 
itt lakók nem vehetik igénybe ezt a támogatást. 

/A kérelmek benyújtási határideje október 30. volt. A 
szociális rászorultság alapján megállapított, vissza nem té-
rítendő segélyként folyósított támogatás összege 2005. ok-
tóber 1-jétől 2006. március 31-ig terjedő időszakban 2.000 
Ft/hónap, 2006. április 1-jétől szeptember 30-ig terjedő 
időszakban 1.000 Ft/hónap. A jogosultak a támogatást első 
alkalommal 2005. december hó folyamán – visszamenőleg 
– kapják meg./

Tájékoztató a távhőszolgáltatási támogatásról

Kérjük Önöket, hogy a közlekedés biztonsága érde-
kében az ingatlanok előtt lévő fák gallyazását, főképp a 
járdák fölé nyúló ágak metszését kb. 2,2 m magasságban 
szíveskedjenek elvégezni. A belógó ágak veszélyeztetik 
a gyalogos forgalmat, kellemetlenséget okozva ezzel 
mindannyiunknak. Decemberben a polgármesteri hiva-
tal munkatársai bejárást tartanak. Ahol a gallyazás nem 
történt meg, ott a Falugondnokság Kft. fogja elvégezni 
a munkát. Ebben az esetben a költséget az ingatlantulaj-
donosra terheljük.

Aki nem tudja elvégezni e munkálatokat (idős, beteg 
stb.) kérem, hogy a polgármesteri hivatalban Kókainé 
Horváth Nikolettánál az 56/441-030 telefonszámon, 
vagy személyesen jelentkezzen, hogy segíteni tudjunk.

Tisztelt Rákóczifalvai Lakosok!

A szervezett tüdőszűrésre településünkön november 3. és 
november 15. között került sor. A 30 éven felüli lakosságnak 
a szűrés kötelező volt, viszont a kiküldött értesítések elle-
nére 900-an nem jelentek meg. Az érintetteket kérjük, hogy 
- a kiküldött felszólításnak megfelelően - Szolnokon a Tüdő-
gondozóban egyeztetett időpontban szűrésen szíveskedjenek 
megjelenni, majd a szűrésről az igazolást a polgármesteri hi-
vatalban bemutatni. Aki a felszólítás ellenére sem megy el 
a szűrésre, a 18/1998. (VI. 3.) NM-rendelet és a 218/1999. 
(XII. 28.) Kormányrendelet értelmében szabálysértést követ 
el és bírsággal sújtható. 

Kérem Rákóczifalva lakosságát, hogy saját és környezete 
egészsége érdekében tegyen eleget  ezen kötelezettségé-
nek.

Dr. Varga János
jegyző 

A tüdőszűrésről

A madárinfluenza házi- és vadmadarak általános lázas és
légúti betegsége. Vírus okozza, amely gyakran megtalálha-
tó a madár szervezetében úgy, hogy nem okoz megbetege-
dést. Tünetek: láz, bágyadtság, orrfolyás, kötőhártya-gyul-
ladás, hasmenés, inkoordinált mozgás, remegés, fejrázás, 
szárnybénulás, tojástermelés csökkenése. 
Terjedés:

-állományba bekerülés
-ragályfogó tárgyak (jármű, takarmány, ruházat)
-élő állat beszállítása
-vadmadár
-állományon belül
-közvetlen kontaktus (váladék, ürülék)
-közvetett: szennyezett ivóvíz, takarmány, levegő,  

berendezési tárgyak
Megelőzés:

-különböző madárfajok, korcsoportok izolálása
-állományok egyszerre telepítése, elszállítása
-ól, berendezési tárgyak takarítása, fertőtlenítése, 

pihentetése
-szállító járművek takarítása, fertőtlenítése
-igazgatási rendszabályok betartása (karanténozás)
-ellenőrzött származási hely
-telep forgalmának ellenőrzése
-rendszeres állatorvosi felügyelet
-vadmadarak távoltartása

Ember egészségének védelme:
A madárinfluenza kivételesen egyedi megbetegedést okoz-
hat az emberben. Ezek a madárinfluenzás emberi fertőzések
nem terjednek át másik emberre. Fennáll a veszélye annak, 

T Á J É K O Z T A T Ó
a madárinfluenzáról
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Ö N KO R M Á N Y Z AT I  H Í R E K

hogy a madarakat megbetegítő vírustörzsek az emberi inf-
luenza vírusával rekombinálódjanak, így létrejöjjön egy új 
vírus, amely már emberről emberre terjed. Erre elsősorban 
a baromfival foglalkozók esetében nyílik lehetőség. Fontos
figyelni a személyi higiéniára, illetve lázas, influenzaszerű
tünetek jelentkezése esetén orvoshoz kell fordulni. A meg-
felelően átsütött, megfőzött baromfihúsban a vírus biztosan
elpusztul, így a baromfihús és termékek fogyasztása nem
veszélyes. 

Az FVM Állategészségügyi és Élelmiszer-ellenőrzési 
Főosztály 2005. október 26-tól látogatási tilalmat rendelt el 
az ország valamennyi nagylétszámú baromfitartó telepén. A
telepekre az ott dolgozókon kívül más személyek belépése 
tilos. Látogató csak kéz- és lábbeli fertőtlenítés, átöltözés, 
vagy védőköpeny, sapka és védőlábbeli felvétele után léphet 
be a területre. 
A kiadott közlemény alapján:

- házikacsa, liba és egyéb vízibaromfi más baromfival
való érintkezését meg kell akadályozni

- élő baromfi piacokra, vásárokra való szállítása tilos
- a szabadon tartott baromfi és egyéb madarak takarmáy-

nyozását és itatását fedett helyen kell megoldani
- tilos azon felszíni vizek baromfi itatására történő fel-

használása, melyet vadon élő madarak látogatnak

 Időpontfoglalás:  56/503-548, 503-428
www. magyarorszag.hu/Ügyfélkapu

Információ az eljárási illetékekről:
www.szolnok.hu
Gépjármű ügyintézés: 56/503-540
Egyéni vállalkozói igazolványok:  56/503-593
Személyi okmányok:  56/503-891

TÁJÉKOZTATÓ
A SZOLNOKI OKMÁNYIRODAI 

ÜGYINTÉZÉSRŐL

Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata köszönetét fe-
jezi ki mindazoknak, akik bármilyen módon hozzájárultak 
a kárpátaljai árvízkárosultak megsegítésére indított sikeres 
adománygyűjtéshez. Külön köszönet a nyugdíjas klub tagja-
inak, akik átválogatták a küldeményt. 

Összegyűlt több mint száz zsák ruhanemű, egy doboz 
élelmiszer, tízezer forint értékű papír és írószer, valamint 50 
ezer forint pénzösszeg. Az adományt november 12-én adta 
át a Falugondnokság Kft. az aranyosapáti rászorultaknak.

Köszönjük, hogy segítettek!

A módosítások lényege, hogy a családi pótlék, a települé-
si önkormányzatok által folyósított rendszeres gyermekvé-
delmi támogatás, valamint a családi adókedvezmény címén 
rendelkezésre álló források összevonásával egy új, egységes 
családi pótlék rendszer jön létre.
Családi pótlék változásai:
2006. január 01-től emelkedik a családi pótlék összege.

A szülőnek választania lehet, hogy 2006. január 01-től 
az új vagy 2006. március 31-ig még a régi összegű családi 
pótlék, és vele egyidejűleg a rendszeres gyermekvédelmi tá-
mogatás folyósítását kéri.

2006. január 01-től a 16. életévét betöltött kiskorú szülő 
is kaphat gyermeke után családi pótlékot, ha a saját háztar-
tásban nevelt gyermekének gyámjával - a szülő hozzájáru-
lásával - nem él egy háztartásban, illetőleg, hogy a gyám-
hivatal a kiskorú szülő részére engedélyezte a szülői ház 
elhagyását.

A családi pótlékra és a rendszeres gyermekvédelmi tá-
mogatásra egyidejűleg jogosult személy 2006. január 10-
ig kérheti - a Magyar Államkincstár lakóhely, tartózkodási 
hely szerint illetékes Megyei Területi Igazgatóságánál és ki-
rendeltségeinél (Szolnok, Liget út 6.) - hogy részére 2006. 
március 31-éig a régi összegű családi pótlékot folyósítsák 
tovább. Ha a szülő a régi összegű családi pótlék folyósítá-
sát kéri, az Igazgatóság a kérelem benyújtását hatósági 
bizonyítvány kiállításával igazolja. Aki 2006. január 10-ig 
nem nyújtja be kérelmét, gyermeke után 2006. január 01-
től új összegű családi pótlékot folyósítják. Tehát ha a szülő 
2006. január 01-től már az új összegű családi pótlékot kíván-
ja igényébe venni, nincs tennivalója, ha nem kéri a folyósító 
szervtől a régi családi pótlék folyósítását, az új összegű ellá-
tást automatikusan megállapítják a részére.
Rendszeres gyermekvédelmi támogatás változásai

A családtámogatási rendszer átalakítása érinti a gyer-
mekvédelmi törvény egyik pénzbeli ellátását, nevezetesen a 
rendszeres gyermekvédelmi támogatást.

2006. január 1-jétől új jogosult számára rendszeres gyer-
mekvédelmi támogatást nem lehet megállapítani.

A rendszeres gyermekvédelmi támogatás továbbfolyó-
sításának, illetve megállapításának feltétele, hogy a kérel-
mező a helyi önkormányzat részére bemutassa a Magyar 
Államkincstár Megyei Területi Igazgatósága által kiállított 
hatósági bizonyítványt, mely szerint kérte a családi pótlék 
régi összegben történő folyósítását 2006. március 31-ig.

Tekintettel arra, hogy 2006. április 01-től minden gyer-
mek után már az új összegű családi pótlékot folyósítják, a 
rendszeres gyermekvédelmi támogatást ettől az időponttól 
nem lehet a gyermekek után folyósítani. Kivételt képeznek 
azok a nagykorú személyek, akik a nappali oktatás munka-
rendje szerint  tanulmányokat folytatnak,  illetve felsőfokú 

Tájékoztató a családokat megillető ellátások 
2006. évi változásairól
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iskola nappali tagozatán tanulnak. Amennyiben részükre 
2005. december 31-én rendszeres gyermekvédelmi támoga-
tást folyósítanak Rákóczifalván, az Egészségügyi és Szoci-
ális Bizottság legfeljebb a 2005/2006. tanév végéig tovább 
folyósítja a támogatást.

A rendszeres gyermekvédelmi támogatás nemcsak pénz-
beli ellátást jelent, hanem különböző kedvezmények (nor-
matív étkezési térítési díjkedvezmény, ingyenes tankönyv, 
évi egyszeri támogatás) igénybevételére is jogosít. A támo-
gatás megszűnésével a rászoruló gyermekek ezeket a ked-
vezményeket továbbra is igénybe vehetik.

Azok a szülők, akik 2006. január 01-től az új összegű csa-
ládi pótlékban részesülnek (ezáltal a rendszeres gyermekvé-
delmi támogatást nem kaphatják) a kedvezmények igény-
bevétele céljából kérhetik a “rendszeres gyermekvédelmi 
kedvezményre való jogosultság” megállapítását. (azok a 
szülők, akik gyermekük után 2006. március 31-ig rendsze-
res gyermekvédelmi támogatást kapnak, 2006. április 04-től 
kérhetik a kedvezményre való jogosultság megállapítását.) 
A kedvezmények megállapításához az önkormányzat jegy-
zője hatósági bizonyítványt állít ki, amely azt igazolja, hogy 
a gyermek szociális helyzete alapján jogosult

-gyermekétkeztetés normatív kedvezményére,
-évi egyszeri támogatásra,
-ingyenes tankönyv igénybevételére.
A települési önkormányzat jegyzője 1 év időtartamra an-

nak a gyermeknek állapítja meg a rendszeres gyermekvé-
delmi kedvezményre való jogosultságát, akinek családjában 
az egy főre jutó havi jövedelem összege nem haladja meg 
az öregségi nyugdíj mindenkori legkisebb összegét, feltéve, 
hogy a vagyoni helyzet vizsgálata során az egy főre jutó 
vagyon értéke nem haladja meg külön-külön vagy együtte-
sen a törvényben meghatározott értéket.

A rendszeres gyermekvédelmi kedvezményre való jogo-
sultság megállapítását a szülő vagy más törvényes képvise-
lő, illetve a nagykorú személy a polgármesteri hivatalánál 
kérheti.

A feltételek fennállása esetén a rendszeres gyermekvédel-
mi kedvezményre való jogosultság a gyermek nagykorúvá 
válása esetén is megállapítható, ameddig a jogosult nappali 
oktatás munkarendje szerint tanulmányokat folytat, de leg-
feljebb 23. életévének betöltéséig, továbbá ha a jogosult fel-
sőfokú oktatási intézmény nappali tagozatán tanul, legfel-
jebb a 25. életévének betöltéséig.

A gyermekvédelmi törvény szerint ez idáig minden év 
júniusában dupla összegű rendszeres gyermekvédelmi tá-
mogatást folyósítottak. A törvény új rendelkezése szerint a 
települési önkormányzat jegyzője annak a gyermeknek, fia-
tal felnőttnek, akinek rendszeres gyermekvédelmi kedvez-
ményre való jogosultságát megállapította, minden év május 
hónapjában egyszeri támogatást folyósít. Az egyszeri támo-
gatás gyermekenkénti összege 2006. évben 5000 forint. 
 Kupeczki Krisztina  szociális előadó

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Japán vendégeink üzenete

Ez év elején a Magyar-Japán Baráti Társaság elnöke, Ko-
vács Mihály úr mutatta be Rákóczifalvát egy japán delegáci-
ónak, melynek vezetője Satoshi Miyazaki úr volt. A találko-
zót levélváltás követte, mely szerint a csoport Rákóczifalván 
szívélyes fogadtatásban részesült, valamint Tóth Lajos pol-
gármester úr üzenetet intézett Nanba Tamaki polgármester 
részére, melynek lényege: „szorgalmazzuk a két település 
kölcsönös barátságát”.  Nanba Tamaki úr első – 2005. 02. 
25-én kelt – válaszának lényege: „...Nagyon köszönöm 
önnek azt, hogy olyan meleg fogadtatásban részesítették 
Satoshi Miyazaki urat, aki egyébként Kushibiki város meg-
bízásából látogatott el az önök hazájába. Külön köszönöm 
az ajándékokat, amelyek az önök régiójának a jellegzetessé-
gei....korábban már jártak magyarok nálunk, és mivel udva-
riasságuk megnyerő volt, valamint élvezték a japán kultúrát, 
úgy éreztem, hogy a két világ nem áll távol egymástól. ...Így 
hát mostantól mozdítsuk elő a kölcsönös látogatásokat, és 
járuljunk hozzá városaink fejlődéséhez. Kérem önöket, hogy 
látogassanak el hozzánk azért, hogy megmutathassuk ven-
dégszeretetünket önöknek”.

A másik levél 2005. szeptember 29-én íródott Miyazaki 
Satoshi úr tollából. „....Nagyon köszönjük az ön kedvessé-
gét, valamint köszönet Kovács Mihály úrnak, Józsefnek és 
Editnek is. Ez volt a legragyogóbb utazásunk, sok barátot 
szereztünk és jó kapcsolatot alakítottunk ki Rákóczifalva 
lakosságával. ...Természetesen nagyon remélem, hogy a ba-
rátaim Rákóczifalváról ellátogatnak Kushibikibe. Egyszer 
majd én is újra ellátogatok Rákóczifalvára. Várom a levelét 
és a találkozást.”
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G A Z D Á L KO D Ó K N A K 

Hosszú előkészületek után 2004. május 1-jén „hivatalo-
san” is tagjai lettünk az Európai Uniónak. Az esemény je-
lentősége valóban történelmi, hiszen olyan esélyt kaptunk, 
melyre évszázadok óta nem volt igazán lehetőségünk. Voltak 
és vannak jelenleg is szép számban, akik elhúzzák a szájukat 
– ugyan kérem, mi történt a hangzatos nyilatkozatok után, 
mi változott egyáltalán és más efféle. A szkeptikusokhoz 
sok gazdálkodó is csatlakozik, amikor kifogásolják, hogy 
lassan és késve jutnak olykor a támogatásokhoz, sokallják 
a pályázatokkal kapcsolatos bürokráciát, egyáltalán gyakran 
kevés, hiányos információkkal rendelkeznek a különböző 
újabb Uniós lehetőségekről.

A jogos panaszok mellett, viszont tudomásul kell venni, 
hogy a belépéssel együtt a támogatásokhoz való hozzáférés 
szabályai most már reánk is érvényesek. Ez azt jelenti, hogy 
a pályázatok elkészítése során, csakis a valóságos adatokat 
lehet szerepeltetni és olyan célkitűzést kell megfogalmazni, 
ami a kiírásban részletesen rögzítve lett. A pályázat befo-
gadása a Megyei Vidékfejlesztési Hivatalnál történik, majd 
a cél elérése, annak kézzelfoghatóságát jelenti, azaz el kell 
felejteni bármiféle nem valóságos dolgot. Vagyis az Unió 
nem holmi fejőstehén és szigorúan ellenőrzik a támogatás 
felhasználását. Ennek az új követelményrendszernek csak 
úgy lehet megfelelni, ha gondolkodásunkat is átformáljuk.
A rendszerváltást követően alapvető változások zajlottak le 
a mezőgazdaságban is. Megvonva az elmúlt 15 év mérlegét, 
azt kell megállapítani, hogy az nem sok jót, de annál több 
olykor súlyos, jórészt még megoldatlan problémát hozott.
Ebben a helyzetben, a hazai lehetőségek a termelők támo-
gatására messze elmaradtak a valós igényektől, ezért orszá-
gunk az Unióhoz fordult segítségért. A segítés nem késett, 
hiszen különböző neveken, de kezdett beáramlani a támo-
gatás, először a PHARE programban, ami elsősorban a me-
zőgazdasággal kapcsolatos intézményhálózat fejlesztését 
jelentette, majd az előcsatlakozás idején a SAPARD és az 
AVOP, Leader+, legutóbb pedig a Nemzeti Vidékfejlesztési 
Terv indításával segíti a gazdálkodókat.

Amíg az első programok elsősorban a termelés érdeké-
ben szükséges beruházásokat voltak hivatva támogatni, 
addig az NVT inkább a termőtalaj, a táj védelmét megőr-
zését, az egészségesebb környezet kialakítását, a piacra ju-
tás elősegítését, a helyi sajátosságokból adódó lehetőségek 
kihasználását és a munkához jutást is célozzák. Az egész 
Unióban jelenleg folyamatban van a támogatásoknak az 
előbb vázoltaknak megfelelően történő átalakítása, ugyanis 
rá kellett jönni, hogy a régi Uniós országok mezőgazdasága 
a túltámogatottság miatt nem versenyképes a világpiacon. 
Emellett sorozatos túltermelési váltások is kialakultak.
Eddigi tapasztalatok szerint az NVT a gazdálkodók érdeklő-
dését felkeltette ugyan, de helyenként erősen változó módon 
és azt is lehet észlelni, hogy sokan szinte semmit sem tudnak 

erről.
Főleg az agrár-környezetgazdálkodás iránt volt inkább 

nagyobb érdeklődés és szép számú pályázat érkezett a 
Megyei Vidékfejlesztési Hivatalhoz, emiatt 2006-ra már 
korlátozott a befogadási lehetőség, de meg kell próbálni, 
akik úgy érzik teljesíteni képesek a megszabott előfeltétele-
ket. Viszont az uniós állattartási előirásoknak való megfele-
lés elősegítésére, a gyenge termőképességű szántóterületek 
erdősítésére, korai nyugdíjazásra, a félig önellátó gazdasá-
gok, termelői csoportok támogatására adottak a lehetőségek, 
csak élni kell velük.

A vidékfejlesztési terv és a vele párhuzamosan futó, 
egymást kiegészítő programok végül is olyan helyzet ki-
alakítását célozzák, hogy megfelelő üzemnagyságú élet- és 
versenyképes gazdaságok alakuljanak ki, függetlenül attól, 
éppen hogyan nevezzük azokat. A mai felnőtt generációknak 
a programok segítségével olyan termelői szférát kell majd 
átadni az utódoknak, ahol már egészségesebb környezeti 
viszonyok uralkodnak és lehetőleg minél többen megtalálják 
majd maguk és családjuk élet- és gyarapodási lehetőségeit.
   Mint NVT tanácsadó ezúton is tájékoztatom a gazdálkodó-
kat, hogy részletes és ingyenes tanácsadással és segítséggel 
állok rendelkezésükre földügyekben is.

Hollósi Mihály szaktanácsadó

Miért volt érdemes az Európai Unióba lépnünk és mit hoz a gazdálkodóknak?

Elérhetőségeim:
A faluházban levő falugazdász irodában hétfőn 8-11 óra 
között.
Telefon

-félfogadási idő alatt
-félfogadási időn túl 450-638

Mobil: 30/680-0934
E-mail: hollosi.mihály@freemail.hu decemben 1. után, 
addig titkárság@ph.martfu.hu 
                             Várom jelentkezésüket.
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L Á TO G AT Ó B A N
Sorozatunk következő 

állomása, akihez Evinich 
Lajos képviselő úr kér-
désével érkeztem Vadász 
Istvánné képviselő asszony, 
a II. Rákóczi Ferenc Álta-
lános Iskola és Alapfokú 
Művészetoktatási Intéz-
mény igazgatója. A neki 
feltett kérdés így hangzott: 
“A megkurtított pénzből és 
tanárikarral, hogy tudod 
az iskolát szinten tartani? 
Várod-e a nagymamasá-
got, az unokát?

Vadász Istvánné: Én nem igazán nevezném a nevelőtestület 
létszámcsökkentését megkurtításnak. Inkább egy több szem-
pontból megvizsgált és minden lehetséges változatot fiy-
gyelembe vevő ésszerű takarékossági alapokon végrehajtott 
intézk désnek. Sajnos szükséges volt ezt megtenni, hiszen a ta-
nulócsoportok száma csökkent. Az iskolát érintő minden ilyen 
jellegű szervezeti módosításra vonatkozó javaslat természete-
sen csak alapos vizsgálódás után kerülhet a képviselő-testület 
elé, ahol ismételt, minden indokot és várható következményt 
megvizsgálva születik döntés. Minden nevelőtársam és én is 
azt szeretnénk, ha iskolánk olyan szintű szolgáltatást tudna 
nyújtani a településnek, hogy minden tankötelezett kort elért 
gyermeket a szülők örömmel íratnának be iskolánkba. Ez hosz-
szú évek eredményeként a 2005/06-os tanévben már sikerült. 
Ennek megvalósítása érdekében az óvodával közös oktatási 
programelemeket valósítunk meg. (Néptánc tanszakon az ovi-
sok is táncolnak, hagyományőrzés-kézműves foglalkozások, 
drámapedagógia, gyógypedagógiai tevékenység.) A tanítás 
eredményessége biztos, hogy nem változik. Pedagógiai elhi-
vatottságunk, szakmai igényességünk, a nevelőtestület gyer-
mekszeretete, mind garancia arra, hogy az iskolából elkerülő 
diákok biztos, jól hasznosítható tudásanyagot kapjanak.

A tárgyi feltételrendszer, eszközellátottság javítása érdeké-
ben minden lehetőséget megragadok, kis túlzással az ördöggel 
is hajlandó vagyok cimborálni céljaink megvalósításáért.

Hiszem, hogy a szaktantermek, a sportudvar kialakítása 
az audiovizuális eszköztárnak, nyelvilabor vásárlása nagyon 
tudatos, türelmes munkával (önkormányzati támogatással, 
pályázatokkal, szponzorok , Alapítványunk bevonásával meg-
valósítható.

A második kérdésre válaszolva azt tudom mondani, hogy 
várom a nagymamaságot és nem az unokát, hanem az unoká-
kat várom. 

Tervezgetem a velük töltött programokat. Az biztos, hogy 
szépen öltöztetem őket, sokat énekelünk, mesélek nekik.
F.F.: Csökkent az ide beíratott tanulók létszáma. Mi ennek az 
oka?
Vadász Istvánné: A csökkenő tanulólétszám a demográfiai

hullámvölgy alsó értékeként a következő tanévben éri el is-
kolánkat. Tavaly és az idén 365 gyermek tanul iskolánkban. 
Mint az előbb már mondtam, erre a tanévre, minden tanköteles 
kort elért tanulót ide írattak be a szülők, ez biztató. Az okokról. 
Átlagosan 3-4 család költözik el évente a községből.

Minőségbiztosítási programunk kidolgozásakor kérdőíves 
módszerrel kérdeztük. Kevés, alig értékelhető választ kap-
tunk.
- Ideköltöztünk, már a felső tagozatos tanulót nem szeretnénk 
a városi iskolából kiíratni,
- Szolnokon dolgozunk, személygépkocsival együtt utazunk a 
kora reggeli órákban,
- Nagyon tehetséges, speciális tagozatra írattam (hangszeres 
zene, torna, úszás, stb.)
- A Közoktatási törvényből adódó lehetőséget kihasználom.
F.F.: Mi motiválta a pályaválasztását, mikor döntött a pedagó-
gus hivatás mellett?
Vadász Istvánné: A szüleim nem pedagógusok, Tanáraimtól 
származik a m tiváltság. Valószínűleg az elsős tanító nénim 
tette rám a legnagyobb hatást. Szurgyi Margitka néni példája. 
Tiszta szívvel, teljes lelkesedéssel, nagy gyermekszeretettel, a 
személyiségével, követendő példát mutatott. Középiskolai éve-
im alatt is akadt olyan tanárom - Bokros László tanár úr, Földes 
József tanár úr - aki erősítette az elhatározásomat, és ezek után 
a tanítóképző főiskolán is volt szerencsém ilyen egyéniséggel 
találkozni, Sáros András személyében.

Mindettől függetlenül már a kisgyermekkori játékaimban 
is megjelent a tanárosdi. Szerveztem, irányítottam, osztályoz-
tam. Nem is emlékszem arra, hogy akartam-e más lenni, mint 
pedagógus.
F.F.: Most, hogy leányai kirepültek a családi fészekből, több 
szabadidővel rendelkezik, mi a kedvenc időtöltése, hobbija?
Vadász Istvánné: Már akkor is mikor a lányaink még velünk 
laktak a család sokat utazott, túrázott és ez azóta is a hobbink. 
Utazgatunk, ha lehetőség van rá felkeresünkgyógyfürdőket, 
túrázunk. Szívesen főzök, szeretem a gasztronómiát. Csalá-
dunkkal, barátainkkal szeretünk jókat beszélgetni.
F.F.: Jövőre lesz önkormányzati választás. Tervei közt szere-
pel-e újra indulni a képviselői székért?
Vadász Istvánné: Tervezem az újraindulást. Eddig folyama-
tosan dolgoztam mind a négy ciklusban. A hivatásomért, az 
iskoláért is többet tudok tenni képviselőként, mintha távolról 
figyelném az eseményeket. Szeretném, ha a rákóczifalvi embe-
rek, gyerekek életminőségének javulásában a minőségi, sokz-
színű, magas színvonalú oktatás folyamatosan hozzájárulna.
F.F.: Köszönöm képviselő asszonynak a beszélgetést és meg-
kérdezem, hogy kihez látogassunk el, és mi az Ön kérdése?
Vadász Istvánné: Köszönöm a lehetőséget! Tóth Lajos pol-
gármester úrtól kérdezem, hogy értékeli a településen történt 
változások szempontjából a 2005. évet. Mit lát Rákóczifalva 
erősségének és mi a fejlesztésre váró terület? Milyen a képvi-
selő-testület csapatmunkája?
                                                                       Fekete Ferenc 



11

2005.November

P O L G Á R M E S T E R I  D I C S É R E T E S

A lap szerkesztősége nagy örömére az október 23-a tisz-
teletére rendezett ünnepségen egyik aktív tagunk, Katona 
Gizella Önkormányzati, Polgármesteri Dicséretet vehetett 
át, amit a Rákóczi Lap, illetve a Tárogató szerkesztőségi 
tagjaként végzett tevékenységéért, igényes, értékteremtő, 
az EMBER-t bemutató interjúi, riportjai, írásai elismeré-
seként kapott. Ennek kapcsán beszélgettem vele.

pbm – Először is gratulálok az elismeréshez, és kérlek 
mondd el erről érzéseidet.
K.G. – Igazán meglepő volt a számomra a hír, hogy én is 
a kitüntetettek között lehettem. Erre soha nem gondoltam, 
hiszen ezt a tevékenységet mindannyian önszorgalomból vé-
gezzük.  Teljesen meglepetésszerűen ért, de nagyon örültem 
neki és főként annak, hogy utána nagyon sokan jöttek oda, 
és gratuláltak. Ebből tudtam, hogy elolvassák a cikkeket, 
nem csak átlapozzák az újságot. 
pbm – Kérlek beszélj a kezdetekről, mikor és hogyan kerültél 
be a szerkesztőbizottságba?
K.G. – Még a Tárogató idején, a Rákóczifalvi Polgárok Kö-
rébe hívott Tóth Lajos – a jelenlegi polgármesterünk –. Ad-
dig kizárólag a tanításra koncentráltam, a helyi politikával itt 
kerültem közelebbi kontaktusba. Maga a társaság, a hangulat 
volt, ami odavonzott. Néhány név azok közül, akik akkor ott 
voltak: Karkus Tibi, B. Kiss Pista, Téglás Atya, Túrócziné 
Erzsi, Murányi Laci és ti. Így kapcsolódtam be azután az 
írásba is. Mondhatom azt, hogy addig nem is vettem részt 
a község közösségi életében, ez volt az első, amivel aktívan 
tudtam valamit tenni a falu érdekében. 
Ez nagyon újszerű és érdekes munka volt, akkor még fel 
kellett kutatni a riportalanyokat. Olyan embereket, akik va-
lamiben kitűntek, vagy valami érdekes, értékteremtő tevé-
kenységet végeztek és pontosan ez a különbözőség jelentette 
a nehézséget. Mostanában pedig a díjazottak, kitüntetettek 

riportjait készítem. Ez egy kihívás, hiszen mindenkit meg 
kell egy szinten ismernem ahhoz, hogy papírra vethessem a 
velük készült beszélgetést, sokszor egy egész élet történetét. 
pbm – Régi vesszőparipám a községbe „betelepülők” kér-
dése. Kíváncsi lennék, hogy te hogyan éled ezt meg, érzed-e 
hátrányát, vagy valamilyen előnyét ennek?
K.G. – Úgy gondolom nem is annyira a betelepülők és a tősy-
gyökeres lakosok között kellene különbséget tenni, talán a 
bejárók jelentenek egy másik kategóriát. Ők – többségében 
– letöltik itt a munkaidejüket, utána hazamennek és nem 
vesznek részt a község életében. 
Másik gondolatom inkább az lenne, hogy ezen a településen 
nagyon nehéz valamit tenni. Ha valakinek van egy jó ötle-
te, amivel másabb, mint a többiek, ez a falu százféleképpen 
vonja kritika alá, bírálja meg anélkül, hogy segítséget adna. 
Hatalmas energia kell ahhoz, hogy valaki megvalósítsa el-
képzeléseit és eljusson a célig. 
pbm – Eléggé régóta ismerlek, így tudom, hogy az első diplo-
ma megszerzése óta folyamatosan tanulsz, és állandóan fej-
leszted ismereteidet. Érdekelne, hogy három gyermek mellett 
ez hogyan sikerült, hogyan éli ezt meg a család?
K.G. – Ez nem könnyű!  Mindig vonzottak az újszerű dol-
gok, szerettem, ha munkámhoz kapcsolódóan valami új lehe-
tőséget adhat, ezért valóban nagyon kevés az az év, amikor 
valamilyen szinten nem tanultam volna. Sokféle területen 
próbálkoztam, többféle tevékenységgel. Végül eljutottam a 
gyógypedagógiához. Ezt nagyon élvezem, ez az a pont, ahol 
egy kicsit megelégedhetek. Olyasmit csinálok, amit kitűztem 
célul, el tudtam végezni a hozzá szükséges iskolát és gyako-
rolhatom  is ezt a tevékenységet, hiszen egyre több a sérült, 
olvasászavaros gyermek, úgy mondhatjuk, hogy ez most ko-
runk betegsége, tehát tudom hasznosítani a tanultakat. 

Visszatérve a kérdés második részére, talán ez egy köve-
tendő példa is lehet, főleg a nagyfiaim előtt, hogy a tanulás
és a tudásnak az állandó szinten tartása jó dolog. Másrészt 
– amellett, hogy nekik is ki kellett venni részüket a közös 
munkából – nagy erőfeszítéseket tettem annak érdekében, 
hogy minél kevesebb hiányt érezzenek. Családcentrikus vay-
gyok, tehát nagyon szeretem, ha együtt vagyunk itthon, s ha 
kedvenc ételeiket főzhetem nekik. Együtt készülünk a nagy 
ebédekhez, nagyon élvezzük az ilyenfajta együttléteket. Azt 
hiszem, ha van egy nagyobb dolog – jelen esetben a tanulás 
–, ami elvonná az embert a családjától, lehet, hogy azért fog 
nagyobb figyelmet fordítani rájuk, hogy mégse érezzék a hi-
ányát. Egyébként is mindig szerettem a kihívásokat, a plusz 
célokat, de ezek mellett a családnak is jól kell működni.
pbm – A tanulás, munka, család mellett tudom, hogy van még 
egyéb elfoglaltságod, példaként említeném az egyházközös-
ségi tevékenységet és ami engem mindig is nagyon érdekelt 
a méhészetet.

Ünnepelt  a  szerkesztőség

Folytatás a 13. oldalon
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Ebben az évben is Rákóczifalva rendezhette a csoport-
mérkőzéseket, Ruskó Zsolt labdarúgó edző most is elvállal-
ta az iskola tanulóinak versenyeztetését. Öt csapat részvé-
telével körmérkőzéses rendszerben került lebonyolításra a 
körzeti forduló 9.oo órától 14.oo óráig 10 mérkőzés. Itt volt 
Újszász, Zagyvarékas, Homok, Tiszaföldvár és Rákóczifalva 
7. és 8. osztályos csapata. A csoportból két csapat jutott to-
vább a megyei döntőbe, Zagyvarékas csapata veretlenül és 
Rákóczifalva csapata 3 győzelemmel és egy vereséggel. 
Eredmények: Rákóczifalva – Újszász 2:1,

Rákóczifalva – Homok 6:1,
Rákóczifalva – Tiszaföldvár 3:2
Rákóczifalva – Zagyvarékas 3:6

Gratulálunk a csapatnak és edzőjének.
2005. november 18.

2005. október 28-án a település első két tanítója sírján a 
megemlékezés koszorúit helyezték el az iskola, az SZMK 
és a diákönkormányzat képviselői: Hőnyiné Nagy Erzsé-
bet,  Hőnyi László, Hegedűsné Tóth Judit, Komáromi Gréta,  
Horváth Krisztina, Kocsis Teodóra, Hőnyi Luca.

I S KO L Á N K

Diákolimpia IV. korcsoport teremlabdarúgás.

Diákönkormányzat hírei
Október 28-án, a Sportcsarnok születésnapja alkalmából is-
kolánk diákönkormányzata és testnevelés munkaközössége 
szülő-tanár-diák mérkőzéseket szervezett. Az idén is – az 
elmúlt évekhez hasonlóan – nagy sikert aratott a rendez-
vényünk. A résztvevő csapatok színvonalas, kemény mecs-
cseket vívtak egymás ellen.
A női kézilabda eredményei:

1.  diákok
2.  tanárok
3   szülők

A férfi labdarúgás eredményei:
1.  az intézmény dolgozói
2.  szülők
3.  8. osztályos diákok
4.  7. osztályos diákok

Köszönjük a sportolók és szurkolók részvételét!
Várható rendezvényeink decemberben:

- játékbörze
- suli buli
- Mikulás kupa
- karácsonyi játszóház

Szénási Mihályné
Faragó Krisztina
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I S KO L Á N K

      Az elmúlt évek tapasztalatai arra sarkallják a Rákóczi Di-
ákjai Alapítvány kuratóriumát és az iskola nevelőtestületét, 
hogy 2005. december 3-án, 18.30 órai kezdettel ismételten 
megrendezze a jótékonysági célú Alapítványi Bálját.
Rendezvényünkre ezúton tisztelettel meghívjuk Önt és ked-
ves családját. Egy kellemes hangulatban, baráti környezet-
ben eltöltött est keretében szeretnénk megköszönni Önnek 
eddig nyújtott önzetlen támogatását, anyagi segítségnyújtá-
sát.
    Ezúton is köszönjük mindazoknak jószándékú hozzáállá-
sát, akik személyi jövedelemadójuk 1%-ával gazdagították 
iskolánk nevelő-oktató munkájának feltételeit.
Az ily módon befolyt összeg: 502.000 Ft.
Az elmúlt években 9.097.000 Ft folyt be az alapítvány 
számlájára. A tavalyi évi bevétel felhasználásáról  örömmel 
számolhatunk be.
Az alsó tagozatos tanulócsoportok számára új szekrényeket, 
polcokat vásároltunk, az erdei iskolai programokat, szabad-
idős táborokat támogattuk, az oktatás feltételeit audiovizu-
ális eszközökkel gyarapítottuk. Továbbra sem mondtunk le 
a tehetséges tanulók versenydíjának biztosításáról illetve a 
szociálisan rászorult gyermekek megsegítéséről.
Gyermekeink étkezési körülményeinek komfortosabbá téte-
léhez hozzájárultunk 350.000 Ft-tal.
Így iskolaotthonos és menzás tanulóink kényelmes tárgyi 
környezetben, nyugodt légkörben ebédelhetnek.
   Kérjük, amennyiben módjában áll, szíveskedjék adakozá-
sával ebben az évben is gyarapítani iskolai alapítványunk 
bevételét!

 Bankszámlaszámunk: 69900013-10102347

   Felajánlásaikat eljuttathatják az iskola gazdasági irodájá-
ban működő alapítványi pénztárba is.
Örömmel vesszük, ha az alapítványi bálnak barátai, ismerő-
sei körében is híveket toboroz.
Valamennyi, a gyermekek jövőjéért felelősen gondolkodó 
érdeklődő felnőtt előtt nyitott lesz a rendezvény.
Belépőjegyek ára: 2.500 Ft (Magába foglalja a Blue Sky ze-
nekar melletti táncos szórakozást, valamint  művészeti mű-
sort az iskola tanulói részéről és a vacsorát.)
Tombolajegyek ára: 100 Ft.
Belépőjegyeket vásárolni az iskola gazdasági irodájában le-
het, s pénzbeli támogatásukról igazolást ugyancsak itt adunk 
ki.
   További odaadó, céljaink megvalósítását támogató segítsé-
gét előre is megköszönjük.

Meghívásunk elfogadását remélve üdvözli Önt:

 Dr. Túróczi Imre s.k.                             Vadász Istvánné s.k.
  kuratóriumi elnök                                   iskolaigazgató  

 Tisztelt Hölgyem/Uram!
K.G. – Örökség mind a kettő. A szüleim vallásosak, bennün-
ket is odavonzott a templom „árnyékába” az élet. Én az egy-
házközösségben a virágok beszerzéséért vagyok felelős, ami 
nagyon szép dolog. A másik pedig, amibe szinte beleszület-
tem, a méhészkedés. Már gyerekkoromban is besegítettem 
szüleimnek ebbe a munkába. Meg kell mondjam, hogy fé-
lek a méhektől, de csodálom azt az életkultúrát, amelyet ők 
megvalósítanak. Ez egy olyan munka, amit a családunkban a 
legkisebbtől a legnagyobbig mindenki végez, amikor annak 
szezonja van. A tevékenység is – mivel a szabadban zajlik 
– és a méz is nagyon egészséges. Nincs olyan nap, amikor 
ne fogyasztanánk mézet. Viccesen ezt úgy szoktam monda-
ni, hogy „mi megesszük a hasznot”, de a viaszgyertyák is 
ott vannak az asztalon karácsonykor és az adventi koszorú-
ban. Minden nehézsége mellett ennek a munkának megvan a 
szépsége is: pl. a vándorlás a hegyekben.

pbm – Van-e még olyan téma, amiről nem kérdeztelek, de el 
szeretnéd mondani?
K.G. – Rettentő sportos család vagyunk. Azt élvezem, hogy 
négy focista van körülöttem, én pedig a vívás mellett kö-
teleztem el magam. A két sport – a vívás meg a foci – jól 
megfér egymás mellett, szakkör szinten vannak vívó tanít-
ványaim. Aktívan már nem versenyzek.
Még annyit hagy mondjak el a kitüntetés kapcsán, hogy köz-
szönetemet szeretném kifejezni a hivatalnak és mindazok-
nak, akiknek ez eszébe jutott, és engem javasoltak, valamint 
azoknak, akik ebben döntöttek. Ehhez kellett a csapat, 
amelyik adja az embernek azt a szellemet, önbizalmat, hogy 
én erre képes vagyok, ezt meg tudom csinálni. Ezért a szer-
kesztőség tagjait is köszönet illeti.
Köszönöm a lehetőséget, hogy elmondhattam gondolatai-
mat.

pbm

POLGÁRMESTERI DICSÉRETES

Ünnepelt a szerkesztőség (folytatás)

M e g h í v ó
Rákóczifalva Nagyközségi Önkormányzat Képviselő-

testülete 
2005. december 2-án /pénteken/ 17 órakor

a Közösségi Házban
K Ö Z M E G H A L L G A T Á S T  

tart,  melyre tisztelettel meghívom.

N a p i r e n d i   javaslat:
Rákóczifalva  - 2006-2013.
Előadó: Tóth Lajos polgármester 

         
                                               Tóth Lajos  polgármester 
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Október 24. és 29. között az Őszi Könyvtári Napok  ke-
retében különböző programokkal hívtuk fel a figyelmet e
kulturközvetítő intézmény fontosságára és széleskörű tevé-
kenységére.
Az egy hétig tartó rendezvénysorozat során fogadtunk óvo-
dai csoportot, iskolai osztályt, civil szervezetet és minden 
érdeklődőt. Hírdettünk a felső tagozatos diákoknak helytör-
téneti fejtörőt. 

Az óvodásoknak bemutattuk a könyvtárat,  mesét hallgat-
tak és   elkészítették Tóthné Margitka segítségével a mesék-
ben szereplő figurákat: kukacos alma és pandamaci. Novák
Erika másodikos nebulóit kézműves foglalkozásra vártuk. A 
gyerekek kipróbálhatták a szalvétatechnikát és készíthettek  
hungarocellból virágot, állatot. 
Szerdán a Kerbarát kör tagjait láttuk vendégül. A szervezet 
tagjai megismerhették a könyvtár tevékenységét és bepillan-
tást nyerhettek a könyvtáros mindennapi munkájába. 
Csütörtökön Horváth Ildikó a Virágoskert Óvoda vezetője 
a kisgyermekes szülöknek a mese hatásáról, fontosságáról 
beszélt.

 Pénteken  a könyvtár alapításának 45. évfordulója alkal-
mából jubileumi ünnepséget szerveztünk.
A rendezvényre meghívást kaptak az alapítástól napjainkig 
tevékenykedett könyvtáros kollégák.

 A közel félévszázados könyvtári fejlődést még megis-
merhették a  település-és intézmény vezetői, 
a szakmai szervezet képviselői, civil szervezet vezetői és a 
kultúra iránt elkötelezett emberek.

A meghitt, barátságos összejövetelen a vendégek jubileu-
mi emléklapot és kézzel festett ajándéktárgyat  vehettek át.
Szombaton a helytörténeti fejtörő eredményhirdetése zajlott, 
ahol legjobb fejtörők könyvet kaptak.
Köszönjük mindazoknak, akik hozzájárultak a könyvtári hét 
programjainak sikeres lebonyolításához.    

Hellenpach Rozália

November 12-én világszerte azokat az embereket köszön-
tik, akik hivatásszerűen segítenek rászoruló embertársaknak. 
Községünkben második alkalommal köszöntötték a szociá-
lis szakterületen dolgozókat: az Egyesített Szociális Intéz-
mény, valamint a polgármesteri hivatal dolgozóit, szociális 
ügyekért felelős munkatársait. A házigazda a Rákóczifalva 
Nagyközségi Önkormányzat volt, a rendezvény előkészíté-
sét és lebonyolítását az Integrált Szabadidő Központ dolgo-
zói végezték.

Tóth Lajos polgármester köszöntötte a vendégeket, akiket 
terített asztal és a szolnoki Bartók Béla Zeneiskola fuvola-
duójának előadása várta.
Baloghné Gajdos Julianna az alábbi, Agnes Begin-idézettel 
foglalta össze hivatásuk, a szociális munka szépségét és ne-
hézségeit:

„Ha arra kérlek, hogy hallgass meg,
és te tanácsot adsz, nem teljesíted kérésemet.
Ha arra kérlek, hogy hallgasd meg az érzéseim,
és te elmagyarázod, miért rossz,
hogy úgy érzek, ahogy érzek, akkor rám tiportál.
Ha arra kérlek, hogy hallgass meg,
és te úgy érzed, hogy valamit tenned kell,
hogy a problémám megoldódjon,
Bocsáss meg, de én úgy érzem, hogy te süket vagy.
Nem kértem mást, csak hogy figyelj és hallgass meg.
Nem kértem, hogy tanácsolj, sem hogy tegyél,
nem kértem mást, csak hogy figyelj és hallgass meg.
Nem vagyok tehetetlen, csak gyönge és elesett,
amikor teszel valamit helyettem,
amit nekem kellene megtennem,
csak megerősíted a gyöngeségemet és félelmemet.
De ha elfogadod, hogy úgy érzek, ahogy érzek,
még ha ez az érzés számodra érthetetlen is,
lehetővé teszed számomra, hogy megvizsgáljam,
és értelmet adjak az értelmetlennek.
S ha ez megtörtént, a válasz világossá válik,
tanácsra nincs szükség.
Talán ezért használ sok embernek az imádság,
mert Isten nem ad tanácsot, se megoldást,
csak figyel és hallgat. A többit ránk bízza.
Tehát te is, kérlek, figyelj rám és hallgass meg.
És ha szólni akarsz, várj egy picit.
Akkor majd én is tudok rád figyelni.”

Cs. Csáti Réka

Őszi Könyvtári Napok Hivatás szerű emberszeretet
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Immár harmadik alkalommal rendezett az Integrált Sza-
badidő Központ gyermekruha börzét a Varsány Közösségi 
Házban. A korábbi börzéken résztvevő anyukák kérése volt, 
hogy ezúttal hétköznap (méghozzá „piaci napon”), csütörtö-
kön délelőtt tartsuk a vásárt. És igazuk lett! Megduplázódott 
az árusító anyukák száma (így a kínálat is), s bizony a vásá-
rolni érkező kismamák, nagymamák, apukák is egymásnak 
adták a kilincset. A legkeresettebb termékek természetesen 
a téli ruhák, bundazsákok, overallok voltak. De akadt nagy-
mama, aki a januárban születendő unokának vásárolta meg a 
baba-ruhatárat. Gazdára talált egy bébihordozó és egy baba-
kocsi is – eladó és vevő közös megelégedésére.
A börzét természetesen folytatjuk: legközelebb januárban 
várjuk a kinőtt, jó állapotú, felesleges ruhákat!

Cs. Csáti Réka 

2005. október 31-én alkonyattól pirkadatig tartó 
filmmaratonra vártuk az érdeklődőket Horrorzabálók Éjz-
szakája címmel a Varsány Közösségi Házba.
A Helloween Weekend részeként megrendezésre kerülő ve-
títésre meglepő módon nagy volt az érdeklődés, összessé-
gében mintegy 200 ember volt kíváncsi a borzongató ese-
ményre. A filmklasszikusokból összeállított válogatásban
találkozhattunk Stephen King adaptációval csakúgy, mint 
dogma-filmek ihlette álamatőr alkotással. A mintegy 12 órás
maratont kb. húszan küzdöttük végig, s egyöntetűen megál-
lapítottuk: jó darabig nem kívánunk horrorfilmeket látni.
A levetített filmek a következők voltak:
Ragyogás – The Shining (feliratos amerikai, 1980, 115’)
 Rendező: Stanley Kubric
 Szereplők: Jack Nicolson 
Ördögűző – The Exorcist (feliratos amerikai, 1970, 132’)
 Rendező: William Friedkin
 Szereplők: Max Von Sydow, Linda Blair, Ellen 
Burstin

Ruhabörze harmadszor

Amikor 1965-ben abbahagytam az aktív zenélést, nem 
gondoltam, hogy 40 év  múlva zenekarban fogok zenélni 
Rákóczifalván.

Az 1955-ben végzettek iskolai találkozót tartottak 2005. 
augusztus 27-én Rákóczifalván, melyről fényképet közölt 
a helyi lap október hónapban Antal Tibor jóvoltából. A ta-
lálkozót követően a Kispipa Söröző kerthelyiségében – 
melyet a Szurgyi család üzemeltet – estebédet rendeztek. A 
jobb hangulat reményében meghívtak bennünket zenélésre. 
Örömmel vállaltuk. Mi négyen nagyon jól éreztük magukat, 
úgy vélem a véndiákok is.

Sajnos a régiek közül a zenekarban mint eltávozottak, 
csak hárman tudtunk részt venni:_ Barna Tóni, G. Kovács 
Misi és én, mert Csőke Lajost nem tudtuk elérni. Vígh Feri 
jelen volt ugyan, de gitárját nem hozta magával, így billeny-
tyűsünket Szolnokról hívtuk.

Jó volt nosztalgiázni, már csak azért is, mert 40 év után 
sem felejtettek el bennünket.    
 Hajdu Ferenc

A szem – Jian gui (szinkronizált thaiföldi-hongkongi-angol, 
2000, 95’)
 Rendező: Pang fivérek
 Szereplők: Chutcha Ruijnanon 
Gonosz halott 2 – Evil Dead 2 (szinkronizált amerikai, 
1987, 125’)
 Rendező: Sam Raimi
 Szereplők: Bruce Campbell
Ideglelés – The Blair Witch Project (szinkronizált ameri-
kai, 1999, 80’)
 Rendező: Daniel Minch, Eduardo Sanchez
 Szereplők: Heather Donahue, Jim King
Holtak hajnala – Dawn of the dead (szinkronizált ameri-
kai, 1978, 139’)
 Rendező: George A. Romero
  Szereplők: David Emge, Ken Foree 

Horrorzabálók Éjszakája

Rákóczifalvai zenészek a találkozón 
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Máté Pálné a Rákóczi Lap 2005. július-augusztusi számban 
jelentkezett először olyan írással, melyben a helyi közélet 
eseményeit kritizálta. Ezzel nem is lenne baj, hiszen a prob-
lémák felvetése szinte mindenki számára kötelező feladat.  
Ám érdemes a problémafelvetés után feltérképezni azok 
valós (és nem vélt!) okait, nem pedig saját véleményünket 
megírni. (A saját vélemény közlésére kevés újságírói műfaj 
létezik, ezek egyike a jegyzet, melynél kötelezően fel kell 
tüntetni, hogy véleményről van szó. A másik hasonló műfaj 
a „kritika”. E műfajnál viszont kötelező a szakmai(!) fel-

ÉRVEK ÉS ELLENÉRVEK

A MEG-NEM-KÉRDEZETT VÁLASZOL 

Az 1956-os forradalom 49. évfordulójára rendezett meg-
emlékezés után családi hangversenyre invitálta a rendezőség 
Rákóczifalva lakosságát a katolikus templomba. Fellépett a 
Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Karnagyok Kamarakórusa 
Vajna Katalin Csokonai-díjas karnagy vezényletével.

Műsorukon Bach, Haydn, Mozart, Gounod, Bárdos stb. 
darabokat szólaltattak meg zömében zongorakísérettel. A 
megjelent közönség lelkes tapssal jutalmazta előadásukat, a 
gyönyörű szóló énekek és a fiatal Makai István orgonajátéka
pedig vastapsot kapott. Igazán sajnálhatják, akik nem lehet-
tek részesei ennek az igényes válogatású, igen nívós előadá-
sú hangversenynek. 

A ritka zenei élvezet mellett kikívánkozik belőlem né-
hány zavaró körülmény is.

-Hiányoltam – és úgy láttam, hallottam mások is -, hogy 
a rendezőség részéről senki nem mutatta be és köszöntötte 
a kórust. Ők köszöntötték a jelenlévőket, mutatkoztak be, 
ismertették műsorukat. Gondoltam: majd a végén. Sajnos, a 
végén is elmaradt a köszönet. Én restelltem magam szeméy-
lyes ismerőseim előtt, akik komoly beosztású, zeneileg jól 
képzett emberek, és akik a szabad idejüket áldozták fel a mi 
szórakoztatásunkért. Több odafigyelést érdemeltek volna!

-Csak remélni merem, hogy a rossz idő, nem pedig érdek-
telenség volt az oka, hogy az amúgy sem túl nagy templo-
mot nem töltötte meg a közönség.

-Mint lokálpatrióta szégyenkeztem a templombelső si-
várságán, lepusztult voltán is. Az illetékeseknek arra is oda 
kellene figyelniük, hogy színvonalas műsorokhoz megfele-
lő helyszín is hozzátartozna, nem elég csak az akusztika. A 
templombelső renoválására – ismerve szűkös anyagi lehe-
tőségeinket – közös  összefogásra lenne szükség, ami elől 
a falu lakossága sem zárkózna el, mint ahogy tette ezt a 
bombázás áldozatainak kopjafa-állításakor. Csak valakinek 
– vagy valakiknek – fel kellene karolni az  ügyet.
Mindezekkel együtt nagyon örültem, hogy egy szép élmény-
nyel lehettem gazdagabb, köszönet érte az előadóknak.
     Máté Pálné

Családi hangverseny a katolikus templomban
készültség.) * A kérdésekre ne magunk adjunk választ sa-
ját fantáziánktól indíttatva, hanem az érintettek tegyék meg 
ugyanezt. Vannak, kik saját bőrükön tapasztalták meg ennek 
kellemetlenségeit – mindkét oldalon. Hogy mindenki szá-
mára világossá váljék, íme a válasz Máté Pálné írásaira.
2005. Július-Augusztus. Ünnepeink tisztelete című cikkében 
a települési megemlékezések iránti közönyért a szervezőket 
vádolja. Pontokba szedte, min kellene változtatni ahhoz, 
hogy ez a közöny megszűnjék.
Az első a lakosság értesítése. „A hírelésre elegendő lenne a 
fontosabb helyekre jól látható és olvasható hirdetéseket ten-
ni. A programpontok felsorolásából ne maradjon ki a szónok 
és a szereplők neve,…”
Válasz: A plakátok, a szórólapok mindezen információkat 
tartalmazzák minden esetben. (Kivétel, ha a közreműködők 
személye nem végleges a plakát elkészültekor.) A szóró-
lapok a rendezvényt megelőző héten vannak kiszórva, két 
héttel a rendezvény előtt kikerülnek a plakátok nem csak a 
frekventált helyekre. Ezeket rendszeresen letépik. A Rákó-
czi Hírmondóban elhangzanak a meghívók, ezen túl meg-
kapják a hirdetményeket a megyei médiumok ugyanúgy, 
mint a Magyar Távirati Iroda is. Úgy gondoljuk, ez több, 
mint ha csak a „fontosabb helyekre jól látható és olvasható 
hirdetéseket” teszünk.
A második az ünnepségek időpontjait boncolja. „Ünnepeink 
általában munkaszüneti napok. Éppen ezért rossz választás 
az előző munkanapra, olyan időpontra szervezni az ünnep-
séget, hogy az aktív dolgozók … ne tudjanak részt venni.”
Válasz: Ebben az évben nemzeti és egyéb ünnepeinkre veze-
tő politikusokat hívott meg az önkormányzat, akik az ünnep 
napján mindenki számára világos okok miatt nem tudnak 
Rákóczifalvára utazni. Ha elfogadják a község meghívását, 
akkor az előző napon teszik tiszteletüket településünkön, így 
ha őt akarják a megemlékezés szónokának, az ünnepség is 
egy nappal korábban kerül megrendezésre. Eddig egyébként 
csak a Magyar Kultúra Napja volt megünnepelve munkana-
pon (pénteken), mert Hiller István a kultúrtárca akkori veze-
tője azon a napon ért rá. Március 14-e, bár hétfő volt, egyben 
szabadnap is. Ekkor Dávid Ibolya volt a szónok. Október 
22-én, szombaton Deutsch Tamás tartott ünnepi beszédet.
Milyen oka lehet, ha az ünnepség nem kezdődik időben? 
Eddig kizárólag az, ha a szónok, vagy a fellépő késett, akár 
rajta kívülálló okok miatt. Kezdjük el nélküle?
„Az ünnepség helyének pontos megjelölésénél figyelem-
be kellene venni … az időjárást és két altarnatívát jelölni 
meg.”
Válasz: Ebben teljesen igaza van. Futottunk már mi is bele 
ilyen kellemetlen szituációkba, azóta viszont kínosan ügye-
lünk az ilyesmire – ha tehetjük. Biztosan Ön is tudja, hogy 
valamennyi emlékmű a szabadban van. 
Azzal is egyetértünk, hogy vannak, akik leülnének. Jó idő 
esetén a köztéri padok a megemlékezés helyszínéhez vannak 
csoportosítva (a szervezők maguk rakják arra a helyre, ahol 
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Máté Pálné a Rákóczi Lap 2005. július-augusztusi számban 
jelentkezett először olyan írással, melyben a helyi közélet 
eseményeit kritizálta. Ezzel nem is lenne baj, hiszen a problé-
mák felvetése szinte mindenki számára kötelező feladat.  Ám 
érdemes a problémafelvetés után feltérképezni azok valós (és 
nem vélt!) okait, nem pedig saját véleményünket megírni. (A 
saját vélemény közlésére kevés újságírói műfaj létezik, ezek 
egyike a jegyzet, melynél kötelezően fel kell tüntetni, hogy 
véleményről van szó. A másik hasonló műfaj a „kritika”. E 

műfajnál viszont kötelező a szakmai(!) felkészültség.) * A 
kérdésekre ne magunk adjunk választ saját fantáziánktól in-
díttatva, hanem az érintettek tegyék meg ugyanezt. Vannak, 
kik saját bőrükön tapasztalták meg ennek kellemetlenségeit 
– mindkét oldalon. Hogy mindenki számára világossá váljék, 
íme a válasz Máté Pálné írásaira.
2005. Július-Augusztus. Ünnepeink tisztelete című cikkében 
a települési megemlékezések iránti közönyért a szervező-
ket vádolja. Pontokba szedte, min kellene változtatni ahhoz, 
hogy ez a közöny megszűnjék.
Az első a lakosság értesítése. „A hírelésre elegendő lenne a 
fontosabb helyekre jól látható és olvasható hirdetéseket ten-
ni. A programpontok felsorolásából ne maradjon ki a szónok 
és a szereplők neve,…”
Válasz: A plakátok, a szórólapok mindezen információkat 
tartalmazzák minden esetben. (Kivétel, ha a közreműködők 
személye nem végleges a plakát elkészültekor.) A szórólapok 
a rendezvényt megelőző héten vannak kiszórva, két héttel a 
rendezvény előtt kikerülnek a plakátok nem csak a frekven-
tált helyekre. Ezeket rendszeresen letépik. A Rákóczi Hír-
mondóban elhangzanak a meghívók, ezen túl megkapják a 
hirdetményeket a megyei médiumok ugyanúgy, mint a May-
gyar Távirati Iroda is. Úgy gondoljuk, ez több, mint ha csak 
a „fontosabb helyekre jól látható és olvasható hirdetéseket” 
teszünk.
A második az ünnepségek időpontjait boncolja. „Ünnepeink 
általában munkaszüneti napok. Éppen ezért rossz választás az 
előző munkanapra, olyan időpontra szervezni az ünnepséget, 
hogy az aktív dolgozók … ne tudjanak részt venni.”
Válasz: Ebben az évben nemzeti és egyéb ünnepeinkre ve-
zető politikusokat hívott meg az önkormányzat, akik az ün-
nep napján mindenki számára világos okok miatt nem tudnak 
Rákóczifalvára utazni. Ha elfogadják a község meghívását, 
akkor az előző napon teszik tiszteletüket településünkön, így 
ha őt akarják a megemlékezés szónokának, az ünnepség is 
egy nappal korábban kerül megrendezésre. Eddig egyébként 
csak a Magyar Kultúra Napja volt megünnepelve munkana-
pon (pénteken), mert Hiller István a kultúrtárca akkori veze-
tője azon a napon ért rá. Március 14-e, bár hétfő volt, egyben 
szabadnap is. Ekkor Dávid Ibolya volt a szónok. Október 22-
én, szombaton Deutsch Tamás tartott ünnepi beszédet.
Milyen oka lehet, ha az ünnepség nem kezdődik időben? Ed-
dig kizárólag az, ha a szónok, vagy a fellépő késett, akár rajta 
kívülálló okok miatt. Kezdjük el nélküle?

„Az ünnepség helyének pontos megjelölésénél figyelem-
be kellene venni … az időjárást és két altarnatívát jelölni 
meg.”
Válasz: Ebben teljesen igaza van. Futottunk már mi is bele 
ilyen kellemetlen szituációkba, azóta viszont kínosan ügye-
lünk az ilyesmire – ha tehetjük. Biztosan Ön is tudja, hogy 
valamennyi emlékmű a szabadban van. 
Azzal is egyetértünk, hogy vannak, akik leülnének. Jó idő 
esetén a köztéri padok a megemlékezés helyszínéhez vannak 
csoportosítva (a szervezők maguk rakják arra a helyre, ahol 
a közönség lát is, napszúrást sem kap, stb. – mert higgye el, 
erre is próbálunk figyelni), de hidegben vagy esőben kinek
van kedve a hideg, vizes padokon ücsörögni.
„Az ünnepség alaphangulatát megadó zenét vagy zenei alá-
festést a ma korszerű elektronikus  berendezésekkel kell 
megoldani, a bakelit lemezes szolgáltatás igen kínos perce-
ket szerezhet…”
Válasz: Ebben is teljesen egyetértünk. Ezért aztán CD-t, 
mp3-at, ritkább esetben DVD-t vagy audiókazettát haszná-
lunk, bakelitlemez-játszót az utóbbi 20 évben nem. (Honnan 
szerezte ezt az információt, nem tudom elképzelni?!)
„Nagyon színvonalas és szép előadásokat láthattunk a Híd 
Színház előadásában…”
Válasz: Mikor és hol? A Zenevarázs bérletes előadássorozat 
művészei a budapesti Szabad Ötletek Színházának tagjai. A 
Híd Színház legutóbb 2004-ben a Magyar Kultúra Napján 
adott rövid ízelítőt művészetéből a hivatal házasságkötő ter-
mében, azelőtt pedig a kilencvenes évek közepén léptek fel 
Rákóczifalván a főzőkonyha étkezőjében (ma Csüllög Gabi 
Vendéglője). Milosits Dániel valóban a Híd Színház tagja, 
s gyakran közreműködik rendezvényeinken. Ám nem, mint 
egyszemélyes Híd Színház, hanem mint Milosits Dániel. 
„Nagy körültekintést követel a … szónok személyének ki-
választása. Nem biztos, hogy mindig a falu első emberének 
kell beszédet mondani,…”
Válasz: A szónok általában nem a polgármester (az elmúlt 
3 év során, emlékeink szerint csupán egy alkalommal, II. 
János Pál pápa halálakor mondott beszédet). A polgármester 
a falu első embereként köszönti a közönséget, majd felkéri a 

ÉRVEK ÉS ELLENÉRVEK

*Megjegyzem, hogy a Rákóczi Lapot mindannyian  ön-
zetlen lelkesedésből,  otthoni szabadidőnk terhére írjuk, 
egyikőnknek sincs újságírói szakképesítése, így megesik, 
hogy a műfajok lazán keverednek (Hála Istennek). Talán 
ez is hozzájárul  „falusi” újságunk egyéni arculatához. 
Talán még az is előfordulhat, hogy évek elteltével, mint 
„új irányzat bölcsője” kerül be a köztudatba.
Egyébként Kleer László a Magyar Újságírók Országos 
Szövetsége Helyi Lapok Szakosztályának elnöke négy, 
vagy öt lapszám ismeretében nem mondott elmaraszataló 
kritikát ténykedésünkről, mint azt a helyi lapok többségé-
vel keményen megtette.

szerkesztő
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Sokunk fülében ismerősen cseng kis településünkön 
Kocsis Mihály vállalkozó neve, aki mindennapjaiban 
autószereléssel foglalkozik. Beszélgetésünk apropóját 
azonban teljesen más téma szolgáltatja. Mihály sza-
badidejének nagy részét ugyanis a képzőművészet egyik 
ágával - a fafaragással tölti. Valósággal életet lehel a ki-
vágott fatörzsbe, amikor egyedi motívumaival mondani-
valót közvetít, s nem utolsósorban környezetünket díszíti 
elkészült munkáival.

Mikor és milyen indíttatásból vette kézbe először a fát 
- mint megmunkálandó nyersanyagot? Ezt megelőzően ér-
deklődött-e a képzőművészet valamely ága iránt? 
- A válasz az általános iskola elvégzése utáni időszakra 
nyúlik vissza, amikor Szolnokon a művelődési központ-
ban rajzolni tanultam. Később a Művésztelepen fejlesztet-
ték tovább ezirányú készségemet. A fafaragás igen nagy 
kézügyességet és hozzáértést kíván, s nem árt egy kis 
tehetség sem. Örülök, hogy az akkor megszerzett tudást 
most kamatoztathatom. A festészet elemeit a fába ültetem 
át, ennyi a különbség.
Szárnypróbálgatásaim egy faesztergával kezdődtek, de a 
munka, a család, a mindennapi teendők nem hagytak időt 
kibontakozásomra. A végső elhatározás 2002-ben érlelő-
dött meg bennem - egyfajta családi ráhatásra. Gyermekem 
vadásznak tanul, s a vadejtések során hazahozott trófeák-
nak bizony alátétre van szükségük. Hozzáfogtam, s a siker 
nem maradt el. Azóta a hétköznapok fáradalmait fafara-
gással közömbösítem, ami kikapcsol, megnyugtat, ugyan-
akkor szórakoztat.

Beszéljünk egy kicsit a fáról, amit feldolgoz. Bármilyen 
alapanyag megfelel erre a célra? Milyen eszközök szüksé-
gesek a késztermék megvalósításához?
- A fa megválasztása gondos körültekintést igényel, legin-
kább tölgy-, dió-, bükk- és cseresznyefa megmunkálásá-
val foglalkozom. A legtetszetősebb munkák a legnehezeb-
ben faragható anyagból születnek. Miközben a kiszemelt 
nyersfát alaposan kiszárítom, még egy-két hétig bennem is 
érlelődik az ötlet. Ekkor rajzmintát készítek, hiszen elkép-
zeléseimet át kell másolnom a munkadarabra. Előveszem 
az esztergát vagy a különböző profilú faragókéseket. Ez
utóbbiakat Berényi Sándor gyártotta le igényeim alapján. 
A szerszám alakját ugyanis a különbözõ fafajták, valamint 
a témák sokféleségén kívül az alkalmazó egyéni szokásai 
is meghatározzák.

Megtekinthetők valahol a kész munkák kiállítás formá-
jában, illetve megvásárolhatók-e?
- A helyi Kocsis Pizzériában állandó kiállításra nyílt le-
hetőségem, ahol a kedves érdeklődők akár meg is rendel-
hetik az elképzeléseiknek megfelelő motívumokkal ellá-
tott tányérokat, díszeket, trófea-alátéteket, faliképeket, és 
még folytathatnám a sort. Bármilyen igényt megpróbálok 
kielégíteni, a fa megmunkálhatóságának tárháza kimerít-

hetetlen. 
Tavaly a Kuruc Hagyományőrző Egyesületnek ajándé-

kozta egy nagyobb munkáját – a tölgyfából kifaragott „ku-
ruc-logó”-t. Szemmel láthatóan sok időt vett igénybe, mire 
keze nyomán kidomborodott az összes motívum. Következő 
kihívásként mi várható?
- Nem tagadom, kb. 40 órát dolgoztam, mire „a kuruc-lovas 
kivágtatott a képből”.  S hogy mi a folytatás? Nagy meg-
tiszteltetés számomra, hogy elkészíthetem Rákóczifalva 
címerét az önkormányzat részére - Tóth Lajos polgármes-
ter Úr felkérésére. A diófából, 35x40 cm-es nagyságban 
tervezett logó méltó helyét a képviselő-testület dönti majd 
el.

Közeleg a Karácsony – hogyan hat ez az Ön időbeosz-
tására?
- Valóban, be kell osztanom az időmet. A vadászidény véget 
ért, a trófea-alátét készítése pihenhet egy kicsit. Jelenleg 
arra koncentrálok, hogy elkészüljenek december végére a 
karácsonyfa alá megrendelt munkák. S ha az ajándékozó 
és a megajándékozott is örül neki, sikerélményem akkor 
lesz teljes.

Köszönöm a beszélgetést. Sok örömet és jó egészséget 
kívánok Önnek, hogy keze által a jövőben is minél több ki-
vágott tölgy-, dió- és cseresznyefa „új életet” kaphasson!
- Én is köszönöm a megtisztelő lehetőséget, és ezúton kí-
vánok mindenkinek Kellemes Karácsonyi Ünnepeket.     
 

A fafaragás „művésze”

Terenyeiné 
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2003 szeptember végén Hoffman Imre megyei kataszt-
rófavédelmi vezető és Tóth Lajos polgármester kezdeméy-
nyezése alapján megkezdődött Rákóczifalván a valamikor 
szép eredményeket elért, de törvényesen megszűnt tűzoltó 
egyesület helyett egy új egyesület szervezése.

A szervezők több hivatásos és nyugdíjas tűzoltót kerestek 
fel, kapcsolatba léptek tűz- és munkavédelemmel foglalkozó 
szakemberekkel. Az elbeszélgetések sikeresnek bizonyultak, 
így a 2003. november 7-én alakuló taggyűlésen 21 fő tett es-
küt. Megalkotva a Működési szabályzatot, törvényes keretek 
között a Cégbíróság által bejegyzésre került az egyesület és 
a település 24. civil szervezete lett.

A megalakulás napján igen komoly segítséget kaptunk a 
Megyei Katasztrófavédelmi Igazgatóságtól, valamint a Mey-
gyei Tűzoltó Szövetségtől.
Időközben megkaptuk a beígért tűzoltó autót is. Sajnos az 
öröm mellé jöttek a gondok: az átírás lebonyolítása, a le-
járt forgalmi engedély meghosszabbítása, ami mind pénz és 
pénz.

Egy németországi település tűzoltó egyesületétől újabb 
felszerelési tárgyakat, ruhaneműket kapott az egyesület, a 
Magyar Vöröskereszt pedig – megkeresésünkre – ruhákat és 
cipőket biztosított tagjaink számára.

A kapott eszközöket és ruhákat egy szertárban helyeztük 
el, ahonnan rövid időn belül költözni kellett. Az újabb helyi-
séget is csak 3 hónapig használhattuk. Az egyesület felsze-
relése jelenleg – polcok hiányában – ömlesztve van tárolva, 
ugyanis a polgármester által tavasszal megrendelt munkát a 
falugondnokság a mai napig nem készítette el.

Az Alapszabályban kiemelt feladatként lett rögzítve a tü-
zek megelőzése, tűz esetén az állami tűzoltósággal közösen 
az oltás elvégzése, katasztrófa esetén a helyreállítási mun-
kák végzése.

A megválasztott vezetőség és a tagság nagy elszántsággal 
kezdte meg munkáját.

•A Víz- és Csatornamű Rt. helyi dolgozóival leellenőriz-

tük a település területén található tűzcsapokat. Észrevétele-
inket, hibajegyzékünket az üzemeltető részére továbbítottuk, 
visszajelzést a mai napig nem kaptunk.

•Sikeresen végeztük el a Polgármesteri Hivatal és intéz-
ményeinek tűz- és munkavédelmi felülvizsgálatát. Észrevé-
teleinket – segítő szándékkal – rögzítettük és intézkedésre 
adtuk át a hivatal jegyzőjének. A visszaellenőrzést itt is célz-
szerű lenne elvégezni.

•Igény szerint felügyeletet biztosítottunk a sportcsarnok-
ban és a közösségi házban tartott rendezvényeken.

•Az évente megrendezésre kerülő lovasversenyeken biz-
tosítottuk az itatáshoz, locsoláshoz szükséges vizet.

•Aktívan részt vettünk az általános iskolások gyermek-
napi vetélkedőin, segítettük azok lebonyolítását.

•Tagjaink révén folyamatosan részt veszünk az általá-
nos iskola tanulóinak tűzvédelemmel összefüggő oktatásán 
osztályfőnöki órák keretében vagy szabad foglalkozásokon, 
tanfolyam elindításán (Ifjú tűzoltó)

•A Tűzoltó Szövetség által biztosított lehetőséggel élve 
3 főt iskoláztunk be láncfűrész-tanfolyamra. A 6 hetes tan-
folyam végén 2 fő tett sikeres vizsgát, egy személyt a mun-
kahelyi vezetője nem engedett el a vizsgára. Ez a tagunk 
azóta meg is vált az egyesülettől.

•A falugazdásszal közösen megpróbáltuk megszervezni 
a mezőgazdasági gépek, járművek előírt tűzvédelmi felül-
vizsgálatát, szemléjét. A gazdák részéről tanúsított - a tűzvé-
delemi előírásokkal szembeni – érdektelenség miatt e törek-
vésünk igen csekély eredménnyel zárult.

•A gépkocsi felújítására, eszközök vásárlására pályáza-
ton 250 - 200 ezer forintot nyertünk. További feladatunk egy 
közbiztonsági pályázat elkészítése és beadása.

Tevékenységünket az éves közgyűlés eredményesnek 
értékelte annak ellenére, hogy a  munkát szinte ugyanazok 
a személyek végezték. Többen betegségre, családi okokra 
hivatkozva bejelentették távozásukat, új tagok nem jelent-
keztek sorainkba.

2005-ben  munkánkat és segítségünket nem igényel-
ték annyian és annyiszor, mint az előző évben, ezért 2005. 
november 5-én megtartott éves közgyűlésünkön a végzett 
munka értékelése mellett célul tűztük ki taglétszámunk nö-
velését úgy, hogy tagjaink a település különböző gazdálko-
dó egységeinél megtalálhatók legyenek. Az új tagok bevo-
násával segíteni tudnánk településünk jobb, biztonságosabb 
tűzvédelmét.

Egyesületünk tagjai rendelkeznek olyan tűz- és munka-
védelmi szakirányú végzettséggel, amely alapján képesek 
vagyunk a lakosság ilyen irányú kérelmét, igényét kielégíte-
ni, a megelőző munkát segíteni.

Várjuk az érdeklődők, segítségkérők jelentkezését.
       

Máté Pál  vez. tag

Kétéves a rákóczifalvai tűzoltó egyesület
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1701 tavaszán II.Rákóczi Ferenc 
birtokait és az országot járva Mun-
kácsról Szerencsre akart utazni, de 
előbb Sároson meglátogatta bete-
geskedő feleségét:

“... felgyógyultan találtam fele-
ségemet. Estefelé átadták nekem 
nővérem levelét. Nővérem tudatta 
velem: Bécsben kapott egy levelet, 
melyben azt írták, hogy a Bécsből 

távozó Longuevalt (ez a futár vitte Rákóczi levelét XIV. Lajos 
francia királynak) letartóztatták. Nem törekszem leírni lelkem 
válogatott szenvedéseit, melyek - ezeket olvasván - abban a 
pillanatban elöntöttek engem. Hol előre elképzelt jövőm su-
gallta azt, hogy meneküljek a szomszédos Lengyelországba, 
hol azt, hogy maradjak, mert az a remény kecsegtetett, hogy 
az irántam egyébként sok jelből jóindulatúnak mutatkozó 
császár és udvara, mely kedvezően és barátian viselkedett 
irányomban, semmit sem fog elhamarkodni. Megerősített eb-
ben a véleményemben, hogy Longueval elfogatása óta már 
két hét eltelt... Nyugalmat színlelvén terhes feleségem olda-
lán feküdtem mindaddig, amíg április 18.án körülbelül éjjeli 
két órakor szokatlan lármára hegyeztem riadtan a fülem, mely 
azokból a szobákból jött, amelyeken át a mi hálótermünkbe 
kellett bejönni. S valóban világosan hallottam, hogy vadász-
kutyám ugatása közben nyílik a második ajtó. Erre a zajra 
fölriadva feleségem is komornáját hívta, én magam pedig 
készültem fölkelni az ágyból a zaj okának kifürkészésére. De 
íme, észrevettem, hogy erős ütéstől kinyílik az ágyhoz közeli 
ajtó, és két, általam jól ismert Salm-ezredbeli százados mécs-
csel és fölhúzott pisztollyal fölfegyverkezve körülvette az 
ágyamat, és engem a császár nevében fogolynak nyilvánított. 
De te, ó, örök irgalmasság, ki elrendelted ezt az előre látott, 
de mégsem várt eseményt, nem hagytál el engem, hanem a 
bajjal és a jogtalansággal szemben helyzetem rendezése ér-
dekében megerősítetted és rettenthetetlenné tetted lelkemet. 
Kétségeimet ugyanis bátorság és türelem váltotta föl, mely-
lyel fölfegyverkezve hol feleségem panaszait csillapítottam 
szóval és példaadással, hol ártatlanságot és lelki nyugalmat 
színlelve a császár akaratát tudakoltam, amelyet kinyilatkoz-
tak nekem a tisztek, mondván, arra kaptak parancsot, hogy 
vigyenek engem Eperjesre, a német katonaság által megszállt 
szomszédos városba. Arra adtak időt, hogy lovakat fogjanak 
a hintóba, s hogy én magam a szokott módon felöltözzem, 
udvari embereim és szolgáim segítségével. Már derengeni 
kezdett a reggeli szürkület, amikor kocsiba szálltam, és sem-
miféle könyörgés nem tudta elválasztani tőlem feleségemet, 
aki a tisztek ellenkezése ellenére elkísért engem...
Így vezettek be az említett városba, miközben a hozzám igen 
ragaszkodó nép szüntelenül áramlott a szomorú látványos-
sághoz, és mindenfelé könnyeztek. A város a gyászos csönd 

miatt rémültnek tetszett, és a Caraffa-féle vérpadra emlékez-
vén várta az ügy kimenetelét.
Nem ismertem az ügy valódi okát, és Longuevalt hol hűséges-
nek, hol hűtlennek képzeltem el, nem tudván, vajon mindkét 
levelemet, vagy csupán az egyiket fogta el az udvar. A bés-
csi udvar úgy határozott, hogy vigyenek ki Magyarországról. 
Miután három hétig tartózkodtam Eperjesen, erős gyalogos 
és lovascsapattal körülvéve saját kocsimon vittek Kassára, és 
innen tovább birtokaimon keresztül, Bécsújhelyre. Rosszat 
sejtettem erről, emlékezve arra a vérpadra, amelyet egykor 
ott állítottak föl anyai nagyatyáim, Zrínyi Péter és Frangepán 
grófok lenyakazására. Azt hittem tehát, hogy én is a may-
gyar szabadság áldozata leszek, melynek eltörlését a császár 
már régen elhatározta.Nem is csalt meg vélekedésem, mert 
két nappal később a gúnyolódó, becsmérlő és a kocsi olda-
lát körülvevő népség hatalmas áradata között vezetve engem 
is bebörtönöztek egy befalazott ablakú, meglehetősen sötét 
kamrába.

A Varsányról tartott konferencia végén, az elnöki zárz-
szóban azt javasoltam, hogy a Varsány körüli véleménys-
cserének ez a rendezvény ne végét jelentse, hanem a kez-
detét. A konferencia előadói sok új ismerettel gazdagítottak 
bennünket, de nem állíthatja senki, hogy a 930 éves múlt 
minden eseménye már teljesen felszínre került volna. Van 
hát még mondanivalónk egymásnak azért is, mert az el-
múlt században nem volt lehetőség a faluban ilyen kérdé-
sek megvitatására. Most az akadályok elhárultak, és nagy 
szerencsére a két népszerű fórum - Rákóczi Lap, Rákóczi 
Hírmondó - szívesen helyt ad a vitának.

Ezért örülök annak, hogy Balázs Antal a Rákóczi Lap 
októberi számában cikket írt Varsány megismertetéséért 
végzett munkánkról, kritizált bennünket és kérdéseket tett 
fel. Érdeklődéssel kezdtem olvasni, mert eszembe jutott az 
a nyáreleji írása, amelyikben azt kifogásolta: miért akarunk 
mi (a REBKö) a múlttal foglalkozni? Válaszolt erre Nagy 
János a REBKö elnöke, és válaszoltam én is a konferencián 
mondott nyitó beszédemben. Az új cikket olvasva megtud-
tam, most meg az a baja, hogy Varsány feltárására törekszünk 
ugyan, de mindent rosszul csinálunk. Annyira elítélő a véle-
ménye, hogy a konferencia megszervezéséről, az elhangzott 
előadásokról, az önkormányzat határozatának nagyszerű 
megszervezéséről egyetlen elismerő szava sincs. Mi ennek, 
természetesen, nem örülünk, mert amit tettünk, a falu érde-
kében igyekeztünk tenni, és bánt bennünket, ha nem sikerült 
elnyernünk a falu, akár egyetlen polgárának is az elismerését. 
Azt azért - úgy gondolom - elvárhatnánk a kritikusunktól, ha 
már ilyen sok elítélő, negatív, elmarasztaló jelzőt használ, 

É V F O R D U L Ó R A

 Második levél

Megjegyzések
Balázs Antal észrevételeihez
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Megjegyzések Balázs Antal észrevételeihez

teni”. Jó lenne, ha Balázs Antal megmagyarázná, mit akart 
mondani. Mi pedig addig is maradjunk csak XXI. századi 
rákóczifalvaiak “szellemöltöny” nélkül.

5.) A múlt és a kultúra fontossága csak nyomokban lát-
ható.
Ez is szép képzavar. Nem tudom, hogy Balázs Antal a “fon-
tosságnak” miféle nyomait keresi, állítom, nem fogja meg-
találni. Ha a múlt, vagy a kultúra nyomait keresné, több si-
kerre számíthatna. A már említett írásában helytelenítette a 
múlt kutatását, mondván, most munkanélküliség van. Most 
pedig, ha jól értem, hiányolja. Aki úgy látja, hogy a kultú-
ra Rákóczifalván csak nyomokban látható, annak sürgősen 
szemüveget kell vennie. Hiszen a kulturális élet színvonala 
sohasem volt ilyen magas, sokszínűsége ilyen vonzó, mint 
ezekben az években.

6.) Az, hogy kapkodunk, már a Rákóczi kastély, kurucok 
próbálkozásainál látható volt. Most Varsány világít rá.”
Varsány sok mindenre rávilágíthat, de arra, hogy kapkod-
nánk, biztosan nem. Éppen fordított a helyzet, száz év óta 
senki sem kapkodott, meg se kísérelte, hogy kiderítsen vala-
mit a letűnt korokról A Rákóczi kastély körül pedig éppen ő 
kapkodott, amikor megalapozatlan és átgondolatlan ábrán-
dokkal állt elő.

7.)” Nekünk Varsány a végzetünk lesz és nem elődünk.”
Sajnálom, hogy ezt a mondatot sem értem, pedig a szerző-
nek ez fontos lehet, mert cikke címéül választotta. Az, hogy 
Varsány elődünk volt, tagadhatatlan, a történelem kere-
két nem lehet visszaforgatni. Azt pedig, hogy “végzetünk 
lesz” elképzelni sem tudom, mit jelenthet. Csak arra tudok 
gondolni, hogy Balázs Antal kedvenc jövendőmondójához, 
Nostradamushoz fordult valami zagyva jóslatért.

8.) “Ezt jó lenne, ha nem a Rákócziújfalusi Törvény hal-
mon szórnák a fejünkre a régi Varsányiak, ahol annak idején 
ítélkeztek,”
Én nem tudom, csak Balázs Antal lenne a megmondható-
ja, hogy a régi varsányiak mit akarnak a szemünkre vetni 
(nem a fejünkre szórni). Csak nem azt, hogy a ránk hagyott 
oklevelekből, történészeink munkáiból végre kigyűjtöttük 
a Tiszavarsányra vonatkozó tényeket és a falu közkincsévé 
tettük? Csak nem azt, hogy évente, Varsány Napján megem-
lékezünk majd róluk? Csak nem azt, hogy Varsányról nevez-
tük el a művelődési házat? 
Ennyire hálátlanok lennének?
Vagy inkább Balázs Antal kutyulja össze a dolgokat?

Páldi András

* Polgármester úrtól tudom, hogy az érintett települések 
vezetőit meghívták és ellenvetés sehonnan sem érkezett eb-
ben a témában. (szerk.)

hogy állításait meg is indokolja. Erre azonban Balázs An-
tal kísérletet sem tesz.

Nehéz válaszolni a cikk állításaira, mert azok gyakran ho-
mályosak, néha érthetetlenek. Az alábbiakban mégis meg-
próbálom, először megismétlem Balázs Antal állításait 
(hogy felfrissítsem az olvasó emlékezetét) és utána pontok-
ba szedve válaszolok rájuk.

1.) “Nem átgondolt” és “nem megalapozott” volt a tudo-
mányos konferencia.
Milyen alapon állítja Balázs Antal, hogy a tudós kutatók 
nem értenek szakterületükhöz, és megalapozatlan tételeket 
hirdettek? Kikérem az ilyen vádakat és visszautasítom. 
Felszólítom Balázs Antalt, írjon le legalább egyetlen olyan 
állítást, amelyik elhangzott valamelyik előadásban, és nem 
felel meg a magyar történelemtudomány álláspontjának.

2.) “Megbeszéltük-e Rákócziújfalu, Tiszavárkony, 
Vezseny, Martfű vezetőivel, hogy nem tartják-e elődjüknek 
az eltűnt települést?”
Nem. Miért? Kellett volna? Engedélyt kellett volna kérni? 
Van nekünk saját magunk által választott önkormányzatunk, 
amelyik saját hatáskörében önállóan képes határozatokat 
hozni. Aki elolvasta a határozatot, az tudja, hogy az önkor-
mányzat a saját községéről , Rákóczifalváról hozott határo-
zatot. Ez nem sértette, nem sértheti egyetlen szomszéd köz-
ség érdekeit sem. Mi nem zártunk ki az örökségből senkit.*

3.) “Nem egyértelmű, hogy mi vagyunk-e az utódok, 
azért is, mert nem ráépültünk tárgyi emlékeinkre” 
Ha jól értem - Balázs Antal szerint - mi, rákóczifalvaiak nem 
lehetünk Varsány örökösei, viszont Tiszavárkony, Vazseny 
Martfű, Rákócziújfalu jogot formálhat az örökségre. Ezek 
talán ráépültek? Ezzel szemben, mi azokat tekintjük Varsány 
örököseinek, akik I. Géza király adománylevelében körül-
határolt Varsánypuszta területén éltek, ill. élnek, és maguk 
is vállalják az örökséget. Joguk van erre, élhetnének vele, 
de eddig - rajtunk kívül - nem tette meg senki. Kijelentjük, 
hogy semmiféle “örökösödési háborúba” nem engedjük be-
lerángatni magunkat. Mi, Rákóczifalván az első lépést tettük 
meg: tisztáztuk saját helyzetünket, és arról döntöttünk, hogy 
ápolni akarjuk a valaha e földön élt elődeink emlékét, min-
den évben megemlékezünk majd róluk. Ez csak a mi ügyünk, 
rákóczifalvaiaké. Az ünneplés módja más kérdés, hogyan és 
kikkel akarunk együtt ünnepelni, kiket hívunk meg, ezután 
kell majd eldönteni.

4.)” Nekünk 930 éves történelmi szellemet kellene ma-
gunkra ölteni és úgy élni, hogy hitelesek legyünk az ide ér-
kezők előtt.”
Miért kellene? Azt se tudom, milyen az a “930 éves történel-
mi szellem”, és azt se, hogy miért kellene “magunkra öl
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2005. október 1-én nyílt meg a faluház 
területén egy ifjúsági közösségi hely, amely a RIIP (Rákó-
czi Ifjúsági Információs Pont) elnevezést kapta.
Ez egy az ifjúság részéről régen óhajtott intézkedést takar, 
hiszen az érdeklődés is ezt mutatja. Az akár kezdetleges-
nek mondható konditerem és ping-pongozási lehetőség 
igen népszerű, mivel már klubtalálkozó is létrejött, hiszen 
megalakult a Green World Team Klub, az extrém sportolók 
klubja, akik rendszeresen minden héten két alkalommal ta-
lálkoznak a RIIP-ben. 

A nyitó bulinkat november 26-án tartjuk, és szeretnénk 
bebizonyítani, hogy kellemes dohány és alkoholmentes 
légkörben is jól érzik magukat a fiatalok, tudnak önfeled-
ten szórakozni. A szervezés az ő feladatuk.
A RIIP szolgáltatásának körét bővíti az információnyújtás. 
Ehhez segítséget ad az internet hozzáférés, ahol bármilyen 
információ elérhető, ez legyen kulturális, tudományos, 
ismeretterjesztő, diákmunkával kapcsolatos, táborozási 
lehetőségek, olcsó szállások, pályaválasztási tanácsadás 
stb. Továbbá bármilyen problémával küzdő és segítségre 
szoruló fiatal meghallgatásra talál, és segítséget kap olyan
téren is, hogy kihez fordulhat tovább problémájával. 
A légkör fiatalos, dinamikus és szellemes. A házirendet kö-
zösen készítettük, és a következetes betartás és betartatás 
elvét követjük. 
December 5-én a Határtalan7 ifjúsági találkozó alkalmával 
Martfűn képviselik, extrémeseink és az iskola néptánccso-
portja településünk ifjúságát (erről bővebben a későbbiek-
ben írunk).

Ezúton kérünk minden olyan ifjúsági önszerveződő 
csoportot, hogy bátran keressenek bennünket, és mondják 
el ötleteiket, amelyek eddig esetleg nem találtak meghall-
gatásra, hiszen ez a szolgáltatás többek között ezt a célt 
szolgálja, hogy helyet és teret adjon, továbbá lehetőséget, 

hogy a település életében részt vegyetek, aktívan képvisel-
jétek korosztályotokat.
Bármilyen ötlet, kezdeményezés megvalósításának szín-
helye a RIIP.

Sajnos még kormány által elfogadott ifjúsági törvény nincs, 
eddig még csak tervezet formájában létezik, amely a tele-
püléseknek állami alapnormatívát biztosítana. 
Működésünket ezért az önkormányzat próbálja segíteni 
lehetőségeihez képest, minden lehetséges jó szándékkal, 
lehetőséggel és anyagiakkal. Ezután is pályázati források 
folyamatos kiaknázása egyik fő feladatunk.

Nyitvatartás:
        Hétfő:        18.00-20.00
        Kedd:        14.00-18.00
        Szerda:      14.00-20.00
        Csütörtök  15.00-19.00
        Péntek:      13.00-21.00
        Szombat:   10.00-21.00
(A nyitva tartás az igényeknek megfelelően változhat.)
Aki bővebben szeretne tudni a RIIP-ről kérjük jöjjön el, 
szívesen látunk mindenkit!

A RIIP szakmai
 vezetője:

Fábián Erika
Ifjúsági referens

 
HÁZIREND
-A RIIP-ben csak mosolygós, vidám fiatalokat fogadunk.
-A tisztaság megőrzése kötelező!
-A konditermet csak akkor használhatod, ha betöltötted a 
14. évet, és akkor is idősebb társaságában, segítséggel!
-Az eszközöket (súlyzó stb.) tedd vissza a helyére haszná-
lat után, hiszen „rend a lelke mindennek”.
-Kondizás esetén váltócipő használata kötelező!
-Károkozás esetén, a kárt okozó, köteles megjavítani vagy 
megfizetni az okozott kárt.
-Időpontot előre lehet egyeztetni, és ez célszerű.
-A gépek nem rendeltetésszerű használata esetén történő 
balesetért felelősséget nem vállalunk!
-A konditerem használatáért 30 éven felüli dolgozó felnőt-
teknek kell díjat fizetni, amit visszafordítunk a korszerűsí-
tésre és eszközvásárlásra!

I F J Ú S Á G  O L DA L A

Új ifjúsági szolgáltatás településünkön!!



23

2005.November

I F J Ú S Á G  O L DA L A

Felhívások!
-Kérjük a lakosságot és a szülőket, hogy segítsenek a 
konditerem felszerelésének bővítésében (súlyzók, boksz 
zsák, taposógép, szobabicikli stb ). Továbbá sakktáblát, 
ping-pong ütőt és labdát, társasjátékokat is elfogadunk, és 
minden olyan eszközt, amely a fiatalokat szórakoztatja,
és kikapcsolódhatnak általa. Nagy szükség lenne csocsó 
asztalra!

Köszönjük
-Várunk minden olyan kezdeményezést, ötletet, segítsé-
get, amely a szolgáltatás színvonalát emeli, és az ifjúságot 
szolgálja!

Fábián Erika: óvodapedagógus, okl. pedagógia szakos 
tanár

Én úgy gondolom, hogy személyem részletes bemutatására 
nincs szükség, mivel a településen immár 15 éve élek, és 
ez idő alatt a község lakosságának többségét megismertem, 
hiszen oviban, iskolában és az Esziben is dolgoztam. 
A jelenlegi munkám, mint ifjúsági referens, az ifjúsággal 
való „tevékenykedést” jelenti.

Továbbá olyan információhoz jutás lehetőségét bizto-
sítom, amelyért eddig Szolnokra kellett menni a fiatalnak,
hogy tudomást szerezzen a számára fontos dolgokról. Ebben 
a Szolnoki Ifjúsági Iroda együttműködése is garancia.
 Képviselem az ifjúság érdekeit, problémáit közvetítem a 
település vezetősége és a képviselő testület felé, ahol együtt 
próbálunk megoldást találni.
A Rákóczi Ifjúsági Információs Pont (RIIP) az a hely, ahol 
engem meg lehet találni, és természetesen számon lehet kér-
ni, ha az ifjúsággal kapcsolatos ügyek nem úgy alakulnak 
ahogy szeretnénk. 

Szerencsésnek mondhatom magam, hiszen nem min-
den településen biztosítanak ifjúsági szakembert. Egész 

Szolnok megyében 
Szolnok kivételével 
csak Rákóczifalva 
dicsekedhet ifjúsági 
referenssel, ugyan-
is másutt kapcsolt 
munkakörben láttat-
ják el az ifjúság se-
gítői munkát.
Az elmúlt két hó-
napban nagyon sok 
és szinte baráti kaps-
csolatom alakult ki 
a szakma területén. 
Amikor részt vettem 
találkozón, képzé-
sen, konferencián 

mindig úgy éreztem, hogy egy nagy családba érkeztem, 
ahol mindenki nagy-nagy szeretettel fogadott. Sok neves és 
szakmailag elismert embert ismertem meg, akik a világot 
járják és élményeiket is megosztják velem.
Meglepetten tapasztaltam, hogy egyesek már ismertek név-
ről, hiszen nagy szenzációnak bizonyul, ha kineveznek va-
lakit ifjúsági referensként, és nem pályázati pénzből finanz-
szírozzák.

 Az Észak-alföldi Regionális Ifjúsági Iroda (Debrecen) 
munkatársai, a szolnoki ifjúsági referens Burai István, a 
martfűi ifjúság segítő Fróna Kata, munkámat segítik és ál-
landó kapcsolatban állunk egymással. Jelenleg egy közös 
térségi pályázat beadását készítjük elő, amelyben a fiatal-
jaink kapcsolatépítése, együttműködésének előmozdítása a 
fő feladat. Szeretnénk közös programokat is szervezni, ami 
már december 5-én el is kezdődik a Határtalan7 alkalmával 
Martfűn.
Ezúton szeretnék köszönetet mondani azoknak akik eddigi 
munkámat segítették. 

Internetezni szeretnél vagy talán egy kicsit unatkozol és 
kikapcsolódásra vágysz? Keresd fel a Faluházban újonnan 
megalakult INFORMÁCIÓS PONT-ot! Segítséget kapsz a 
továbbtanulással kapcsolatban, táborozásban, pályázatok 
és egyéb kényes ügyek megoldásában! Lehetőséged van 
konditerem használatára és minden másra az ésszerűség ha-
tárain belül! 
Mellesleg várják a lelkes és fantáziadús, tennivágyó fiatalo-
kat! Szervezzetek együtt délutáni, hétvégi kikapcsolódást!
Ha segítségre szorulsz, fordulj nyugodtan az ott tevékenyke-
dő Ifjúsági Referenshez!

MPZs

Figyelem Fiatalok!

Bemutatkozik Fábián Erika

-Klub megbeszélés esetén fontos, hogy hangoskodással ne 
zavard a csoportot.
-Káromkodni, szitkozódni, csúnya szavakat kiejteni a RIIP 
területén tilos! Vámot szedünk: 50 Ft. egy csúnya szó. 
Többszöri figyelmeztetés esetén kitiltás következhet!
-Buli, diszkó igény esetén 2 héttel a megrendezés előtt a 
szervezést el kell kezdeni, és az illetékesekkel egyeztetni.
-Egymást tiszteljük és elfogadjuk olyannak amilyen (kö-
vér, sovány, szép, csinos stb). Ha ennek az elvárásnak nem 
tudsz megfelelni köztünk helyed nincs!
-Dohányzás, italfogyasztás, drogozás a RIIP területén TI-
LOS!
-Minden adományt és segítséget szívesen elfogadunk!

Fábián Erika és a fentiekkel egyetértő FIATALOK
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Októberben ünnepeltük a Sportkör fennállásának 70 éves 
évfordulóját. A szerény résztvételű ünnepségen köszönetet 
mondtunk mindazoknak, akik az elmult évek alatt valamiy-
lyen formában segítették rákóczifalvi sportélet létét, fejlő-
dését.

A hetven év szereplőinek kis hányadát  említettük és 
méltattuk. Történhetet ez talán a foghíjas sporttörténeti fel-
jegyzések miatt, vagy  szabadon kiragadott korszakra kon-
centrálás kövekeztében. Nekünk kötelességünk, a hitelesség 
pedig megköveteli, ha módunk van rá találjuk meg azokat 
az embereket főleg, ha még élnek is, akik igy vagy úgy tet-
teikkel gazdagították a közösségünket.

Az nem valószínű, hogy a Rákóczilap szerkesztősége 
nyomára lel hét évtized valamennyi meghatározó sportsze-
replőjének, de erőnkhöz mérten kisérletet teszünk rá.

 Igy jutottam el Fá-
bián Istvánhoz, aki 
1957-től közel tiz éven 
keresztül volt a sport-
kör elnöke. Szívesen 
fogadott egy rövid bez-
szélgetés erejéig, igaz 
szabadkozott, hogy 
emlékei igy a nyolc-
vanadik születés napja 
környékén már valószí-
nű picit halványúltak. 
Belemerülvén a bez-
szélgetésbe egészen 
máskép tapasztaltam. 
Akortájt már én is él-
tem, sőt tanúja is voltam  

a régisportpályán vívott kemény focicsatáknak, igy  Pista 
bácsi visszaemlékezése mozifilm szerüen pörög le előttem.

 Futok a Iparoskörből kiszállingózó „fiúk” után, akik öl-
töző hílyán ott húzták fel az előző nap otthon kimosott ko-
pottas klottgatyát, irigyen figyelem stoplis csukályukat (akor
még nem tudtam, hogy előző héten Dencs Tóni bácsi szor-
gos öltögetései tüntették el róluk a szakadást és ő kopelta fel 
a hiányzó stoplikat is),  amiben vigan kocogtak a faluvégén, 
a mostani fatelep helyén lévő egyetlen focipályára. Látom a 
kopottas gyepet körbe ölelő embertömeget, hallom önfeledt 
kiabálásukat, biztatván az ellenfél tizenhatosán belül porfel-
hőbe küzdő mieinket. Gól! Gól! Gól!... ordít mindenki. A te-
metésre lovaskocsin igyekvő plébánosunk fölpattan a hátsó 
ülésből, egy pillanatra megfeledkezvén feladatáról hango-
san örül a sikernek. A szomszédos házak tornácára kirakot  
néprádióból recsegéssel vegyülve Szepesi torokszaggató 
hangja (Gól! Gól! Gól!...) igyekszik vetélkedni a pálya köré 
sereglett tömeg zúgásával.

-Hát igen, ezek régi történtek, -folytatja Pista bácsi-, ma-

napság  hihettelennek tűnik, hogy sport,  és a játék kedvéért 
focisztak és nem is olyan rosszul. Rugták a fűzős bört négy 
ötszáz ember örömére. Örültek mert örömet okoztak. Büsz-
kék voltak, mert a község kiválasztotjaik lehettek.
-Mi volt a fizettségük? Egy-két korsó sör amit a hálás szur-
kolók összedobtak a „Baláti” vendéglőben.

Szívesen emlékezik vissza pár játékosra. Igy kerül em-
lítésre: Zakar Fercsi, Cserna Jóska, Szöke Sanyi, Novotni 
Miklós, Hercegh Miklós, Barhács Mengyi a boltos, Ungvári 
László, Perei Öcsi, Rozmis, aki később a honvédba került.

Az idő teletével a meglévő sportpálya nem felelt meg a 
változó kor igényének. A falu és sportkör vezetősége úgy 
döntött, hogy el kell kezdeni egy új sporttelep kiépítését. 
Fábín István akkortájt a falu elsőszámú vezetője volt és mint 
a kör elnöke is kedvezően befolyásolhatta a telep helyszíné-
nek kiválasztását és megvalósítását. Két terület jöhetett szá-
mításba, első a mostani Toldi úttól délre  lévő üres telkek, a 
másik, pedig a falu északi határán elterülő u.n. „pedagógus 
földek”. A terv az utóbbin valósult meg kedvezőbb adottsá-
gai miatt. Ha emlékezetem nem csal 1958-ban megtörtént a 
telep kimérése és elkezdődhetett az építkezés, igaz szerény 
keretek közt, mert anyagi lehetőségeink csupán egy kisebb 
épület elkészítését engedték meg, de ebben már volt öltöző 
és megoldódott a tisztálkodás is, sőt szertár is helyt kapot (a 
játékosoknak nem kellett otthon tárolni felszerelésüket). A 
bírok is külön helyiségben készülhettek fel a mérkőzésre. 
Az egyetlen foci pályát és hozzákapcsolódó létesítményeket 
a község saját erejéből építette meg.

-No és a lelkes sport szeretők társadalmi munkája segített! 
-kapcsolódik be a beszélgetésbe  a feleség, Margit néni.
-Bizony sok hétvégét eltöltöttünk kint a faluvégén. Mi ültet-
tük a pályán lévő akác fákat és más egyéb munka sem állt 
távol tőlünk.

Később az ÁFÉSZ, mint sok embert foglalkoztató cég ka-
rolta fel a focit. Saját teheratójával szállított bennünket más 
településekre. Tremészetesen ingyen, hiszen fizetni ugyse 
tudtunk volna. A kevés bevételünk tagdijakból és pályán 
eladott jegyekből származott. Minden fillérre szükség volt
a felszerelés pótlására és a létesítmény fenntartására. 

Itt ismét elhangzik Decs Tóni bácsi neve,- „a sajátját is 
a sportra szánta”.  Kiérdemelte, hogy az utódok rólla nevez-
ték el a sporttelepet. 

-Rég volt, szép volt - sóhajt Pista Bácsi, de öröm volt 
szurkolni a gyep szélén, jó volt a győzelem mámorában nó-
tázni a hazafelé tartó teherautó platóján és jó visszaemlékez-
ni a zenés bankettekre.

Búcsúzás közben elhangzi egy-két név, akik még élnek 
és érdemes meghallgatni Őket is, hátha emlékeikben olyan 
is megmardt ami ezidáig még nem hangzott el.

Papp Imre  

KÉRDÉSEK, VÁLASZOK
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Azt mondják a magyar nép egy lovas nemzet, manapság 
is nagy kultusza van a lovas bemutatóknak, különbözőlo-
vas rendezvényeknek. Ebből kiindulva szeretnék bemutatni 
Önöknek egy hölgyet, aki arra törekszik, hogy a mai, agyon-
mobilizált, számítógépes, virtuális világunkban a gyereke-
ket (illetve vállalkozó szellemű felnőtteket) megismertesse a 
lovak, és a lovaglás szeretetével. E hölgyet, ki még a húszas 
évei elején jár, Földes Katalinnak hívják. 

- Szia Kata! Egy pár mondatban beszélnél magadról, mióta 
lovagolsz és hogyan kerültél kapcsolatba a lovakkal?
- 10 éve kezdtem el lovagolni. Mindig szerettem az állato-
kat, de nem kifejezetten voltam „lóbolond”. Egyszer adódott 
lehetőség, hogy lovagoljak, azóta estem ezeknek a gyönyörű 
állatoknak a rabságába! Lovardában tanultam meg az alapo-
kat, én is futószáron kezdtem, majd az évek során megtanul-
tam terepen lovagolni, ill. ugratni. Két évig jártam lovardába, 
mire első lovunkra Williams Shakespeare-re rá lehetett ülni. 
Igazi kihívás volt egy csikót lovagolni a lovardai lovak után. 
A következő évben vettük meg második lovunkat, Mesét. Ő 
is betöretlenül került hozzánk. Azóta is jó társként szolgál 
minden hasznosítási ágban Vilivel együtt.

- Jelenleg tanulsz, ugye?
- Igen a Nyugat-magyarországi Egyetem Apáczai Csere 
János Tanítóképző Főiskolai karán gyógypedagógusnak 
tanulok. Középfokú végzettségem általános mezőgazdász, 
jelenleg pedig azért tanulok, hogy elmélyítsem tudásomat 
az értelmileg és testileg akadályozott emberek oktathatósá-
gának témájában. A lovas terápia napjainkban már orvosok 
által is elfogadott gyógymódként alkalmazott.

- A lovakkal való foglalkozásban milyen képzésben vettél 
részt?
- A tevékenységgel kapcsolatban két sikeres vizsgát tettem a 
Magyar Lovas terápiás Szövetség által Sarlóspusztán rende-
zett tanfolyamok végén.
ezek egyikén arra kaptunk „kiképzés”-t, hogy milyen esz-
közökkel, milyen módon kell a fiatal lovakat szakszerűen
belovagolni. Kemény vizsgát kellett tennünk díjlovaglásból 
és díjugratásból is. (42 emberből 13-an tettünk sikeres vizs-
gát.)

- Milyen a jó ló?
- Ez egy igen összetett választ igénylő kérdés. A mi tevé-
kenységünk megköveteli, hogy szelíd, nyugodt, kitartó és 
engedelmes lovakat tartsunk. Igen nehéz megfelelő lovat ta-
lálni. Jelenleg tíz ló van nálunk, ebből mégis csak öt olyan, 
amelyikre lovagolni kívánó embert tudok ültetni, három, 
amivel gyógyhatású lovaglást tudok végezni és csak egy, 
ami megbízhatóan dolgozik futószáron.
- Több rendezvényen is felléptetek már itt is és a megyében 
is egyaránt, kérlek mesélj erről.

- A szezont általában a szolnoki csatával kezdjük, amiben 
a legelső alkalomtól kezdve részt veszünk minden eszten-
dőben. Felvonulunk még március 15-én, a Rákóczi emléké-
re szervezett fáklyás felvonuláson, a gulyás fesztiválon, és 
még sorolhatnám.

- Egyénileg is indultál már különböző versenyeken?
- Indultam már fogathajtó versenyeken, lovas íjászver-
senyeken, egyedüli nőként! Minden évben indulunk a 
Tiszaföldváron megrendezésre kerülő Lovak és Lóerők nap-
ján. Idén például két 7 éves tanítványom indult ügyességi 
versenyen, ahol ők voltak a legfiatalabbak és ezért különdí-
jat is kaptak, mindketten hibátlan pályát teljesítve! Az ugra-
tó számban eddigi legjobb eredményem 25 résztvevőből 7. 
helyezés Mese lovammal, ugyanezen a napon a vágta ver-
senyen ugyanez a ló 12 indulóból a 6. lett.

- Gratulálok az elért eredményekhez és további sok sikert és 
kitartást kívánok neked és kis csapatodnak! Még egy utolsó 
kérdést! Szerinted hogyan lehetne a mai fiatalokat ösztönöz-
ni a lovas, illetve más sportok szeretetére?
- A mai gyerekeket talán állatok szeretetével, a természet 
közelségével lehet motiválni. Aki hozzánk ellátogat a Tisza 
út 2/c-be nemcsak lovakkal, hanem kutyákkal, macskákkal, 
kecskével, kacsával, libával és még sok más állattal is talál-
kozhat! Minden állatot úgy nevelünk, hogy ugyanúgy mint 
az embert, a másik állatot is szeresse. Jelenleg 36 állandó lo-
vasom van. A lovasok 80 százaléka gyermek. A legfiatalabb
lovasom decemberben lesz 2 éves. A nyári szünetben lovas 
tábort szerveztünk a nebulóknak, ahol lovagláson kívül ko-
sárfonással, fafaragással, agyagozással is megismertettük a 
lelkes csapatot. Télen, ha megfelelő mennyiségű hó esik, lo-
vas szánkózást is vállalunk.

Elérhetőségünk: katamese@freemail.hu
Telefon:06-30/436-19-10.

Köszönöm a beszélgetést!
Majorné Pásztor Zsuzsa

GYERE LOVAGOLJ.HU
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A lapban megjelent sms és e-mail címre ebben a hónapban 
is kaptunk néhány kérdést, valamint köszönő sorokat, eze-
ket és a kapott válaszokat alábbiakban közöljük.

1. Kérdés: Kinek a feladata az ingatlan előtt lévő árok rend-
ben tartása?
Válaszol Diószeginé Németh Andrea: Az ingatlan előtt lévő 
árok tisztántartásáról az ingatlantulajdonos köteles gondos-
kodni. Azonban az ingatlan előtti terület kezelésével kaps-
csolatban még számos feladat adódik. Ezek a következők: 
az ingatlan előtti járdaszakasz, zöldsáv, fák gondozása stb.
Ezen feladatok elvégzéséről több jogszabály is rendelkezik.
1. A helyi közutak kezelésének szakmai szabályairól szóló 
5/2004. (I. 28.) GKM rendelet értelmében:
Ha jogszabály másként nem rendelkezik, az ingatlan tulaj-
donosának (kezelőjének, használójának) kell gondoskodnia 
az ingatlan előtti járdaszakasz (járda hiányában 1 m széles 
területsáv, illetve ha a járda mellett zöldsáv is van, az úttestig 
terjedő teljes terület), valamint a járdaszakasz melletti nyílt 
árok és ennek műtárgyai tisztántartásáról, a csapadékvíz za-
vartalan lefolyását akadályozó anyagok eltávolításáról.
2. A köztisztasággal és a települési szilárd hulladékkal ösz-
szefüggő tevékenységekről
szóló 1/1986. (II. 21.) ÉVM-EüM együttes rendelet 6. § (6) 
bekezdése alapján:
Ha a jogszabály eltérően nem rendelkezik, a tulajdonos kö-
teles gondoskodni
a) az ingatlan előtti járdaszakasz (járda hiányában egy méter 
széles területsáv, illetőleg ha a járda mellett zöldsáv is van, 
az úttestig terjedő teljes terület);
b) a járdaszakasz melletti nyílt árok és ennek műtárgyai, to-
vábbá
c) tömbtelken a külön tulajdonban álló egyes épületek gya-
logos megközelítésére és körüljárására szolgáló terület tisz-
tán tartásáról, a csapadékvíz zavartalan lefolyását akadályo-
zó anyagok és más hulladékok eltávolításáról.
3. A település környezetének védelméről szóló 12./2003. /
VI.13./ önkormányzati rendelet 8. § (8) bekezdése szerint:
Az ingatlantulajdonosok közterület tisztántartásával kapcso-
latos feladatai:
Az ingatlan tulajdonosa köteles gondoskodni:

a) az ingatlan előtti járdaszakasz, járda hiányában egy mé-
ter széles területsáv, illetőleg, ha a járda mellett zöldsáv is 
van, az úttestig terjedő teljes terület - kivéve a rendszeres 
parkfenntartásba bevont területeket - gondozásáról, tisztán-
tartásáról, szemét- és gyommentesítéséről, (különös tekin-
tettel a pollen allergiát okozó növényekről) hóeltakarításról 
és síkosságmentesítésről.
b) járdaszakasz melletti nyílt árok és ennek műtárgyai tisz-
tántartásáról,
c) a csapadékvíz zavartalan lefolyását akadályozó anyagok 
és más hulladékok eltávolításáról,
d) beépítetlen telekingatlan tisztántartásáról és gyommente-
sítéséről,
e) a járdán felburjánzó gaz kiírtásáról, valamint a telekin-
gatlanról a járdára és az úttest fölé nyúló ágak és bokrok 
megfelelő nyeséséről.
Az elhanyagolt zöldsávok, árkok, a járdán felburjánzó gaz, 
közlekedést veszélyeztető faágak, bokrok bosszúságot okoz-
nak szomszédainknak, lakótársainknak. Egymásra való te-
kintettel kérem, végezzék el a fenti munkákat. Tegyük szeb-
bé környezetünket! 
Az önkormányzat kötelessége, hogy érvényt szerezzen a 
jogszabályoknak. Ez sok esetben kötelezéssel jár. De nem 
ez a célunk, és nem ez a szándékunk! Hanem egy élhetőbb, 
szebb, mindenki számára örömet nyújtó településkép kiala-
kítása!
Ha kell, segítünk! Aki nem tudja elvégezni e munkálatokat 
(idős, beteg stb.) kérem, a Polgármesteri Hivatalban Kókainé 
Horváth Nikolettánál az 56/441-030 telefonszámon, vagy 
személyesen jelentkezzen, hogy segíteni tudjunk. Összefo-
gással megoldhatjuk a problémákat!

2. Kérdés: Előző számban olvastam, hogy lesz kábel TV. 
Kérdésem, hogy a lakosság mikor és hogyan csatlakozhat a 
rendszerhez? Lesz-e internet hozzáférés?
Válaszol Tóth Lajos polgármester: Lesz kábeltévé. Elkéz-
szült az engedélyes terv.  Az előkészítő munkálatok foly-
nak. A kábeltévé megvalósítója az Alföld Kábeltévé Kft. 
(Szandaszőlősön is ő építette meg a hálózatot.) Tervek sze-
rint 2006. július 31-ig épül ki a teljes rendszer, amely a te-
lepülés minden pontjáról elérhető. A kábeltévé és internet 
szolgáltatáson túl biztonsági rendszer üzemeltetésére is al-
kalmas lesz. Az önkormányzat önálló csatornával fog ren-
delkezni. A rendszer kiépítése teljesen magánbefektetésként 
valósul meg, előre nem kell fizetni senkinek egy fillért sem.
Bekapcsoláskor csatlakozási díjat, a későbbiekben - piac ál-
tal szabályozott - üzemeltetési díjat kell fizetni.

3. Kérdés: Az óvoda bejárata nagyon elhanyagolt, különö-
sen sáros időben. Reggel és délután az út szélén parkolnak 
az autók, a gyerekek és az őket kísérő felnőttek a sáron át 
tudják megközelíteni a bejáratot. Nem lehetne ezt valamilyen 
módon műszakilag megoldani?
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ációs és felújítási terve, kapubejáratok, vízelvezetés és parko-
lók kialakításával.) Ez alapján a terv alapján az óvoda előtti 
terület parkoló része kialakulhat, amelynek várható költsége 
- az előzőekben vázolt problémák miatt is -  830.000 forint. 
Ha az időjárás engedi, 2006. április 30-ig a munkálatokat 
elvégezzük.

E-mailon érkezett:
Köszönet a Zrínyi út képviselőinek az aláírások összegyűj-
tésében és a további képviseletben! Nagyon szép lett az utca 
képe! Ilyen összefogással, szinte az összes utcát meg lehet-
ne csinálni.
A piac is új arculatot kapott, hangulatosabb lett. 

Köszönjük!

ÜNNEPI ÉDESSÉGEK
A közelgő Karácsonyi és a Szilveszteri eszem-iszom alkal-
mából szeretnék az olvasóknak ötletet adni, hogy az ünnepi 
asztalra milyen süteményt, édességet készítsenek. Váloga-
tásomkor figyelembe vettem, a közelgő névnapokat és en-
nek jegyében állt össze a lista.

Rigó Jancsi
Hozzávalók: Tészta: 7 tojásfehérjéhez 6 evõkanál hideg vizet 
és 13 evõkanál kristálycukrot teszünk. Ebbõl kemény habot 
verünk. Egyenként hozzátesszük a tojások sárgáját. Ezután 
4 evõkanál kakaót és 9 evõkanál lisztet adunk hozzá, folyto-
nos habverés közben. Erõsen kivajazott, lisztezett nagy tep-
siben két lapot sütünk belõle, hogy ne legyen vastag a tészta. 
Krém: 2 evõkanál zselatint kevés vízben feloldunk. Ezután 
8 dl tejszínbõl kemény habot verünk, amit 6 dkg kakaóval 
és 12 dkg vaníliás cukorral ízesítünk. Közben fokozatosan, 
állandó keverés közben belecsorgatjuk a zselatint.
Elkészítés: A tejszínt rásimítjuk az egyik lapra. A másik 
lap tetejét olvasztott csokoládéval bevonjuk, 5x5 cm nagy-
ságú kockákra vágyjuk, és így felszeletelve ráhelyezzük 
a tejszínes töltelékre. Forró vízbe mártott, és szárazra tö-
rölt késsel felszeleteljük. Tálra helyezzük, és fogyasztásig 
hûtõszekrénybe tesszük.

Boglyas Kata
Hozzávalók: 50 dkg liszt, 20 dkg margarin, 15 dkg cukor, 5 
egész tojás, 1/2 sütõpor, tejföl, 1 csomag vaníliás cukor zsír, 
porcukor. Töltelék: 20 dkg dió, 5 evõkanál baracklekvár v. 
málnalekvár, 10 dkg cukor, 1 evõkanál rum v. rumeszencia.
Elkészítés: A liszt közepére ütjük a tojássárgáját, margarin-
nal, sütõporral, cukorral, tejföllel kemény tésztát gyúrunk, 
amelyet kétfelé osztunk. Az egyik felét kinyújtjuk, kizsíro-
zott tepsibe tesszük, rárakjuk a tölteléket: a tojások fehérjét 
kemény habbá verjük, a cukorral, a darált dióval, lekvárral 
és rummal jól elkeverjük. Ráöntjük a tepsiben levõ tészta 
tetejére, és a tészta másik felét egyenletesen, nagy lyukú 
reszelõn ráreszeljük. Közepes tûzön sütjük, ha kihûlt, koc-
kákra vágjuk, és megszórjuk porcukorral.

Erzsike süti
Hozzávalók: 60 dkg liszt, 2 teáskanál szódabikarbóna, 40 
dkg cukor, 25 dkg margarin, 3 db tojás, 4 evõkanál barack-
lekvár, 20 evõkanál langyos víz, 5 evõkanál tej, 10 dkg mas-
zsola, 3 csomag zselécukor, 1 tábla étcsokoládé, dió gazda-
gon durvára törve.
Elkészítés: Összekeverem a lisztet és a szódabikarbónát. 
Habosra keverem a cukrot a vajjal, hozzáadom a tojásokat, 
a baracklekvárt, a langyos vizet és a tejet. Ezeket összeke-
verem a liszttel, majd szépen beleforgatom a mazsolát, a 
negyedekre vágott zselécukrot, az összetördelt étcsokit és a 
diót. Vajazott, lisztezett tepsibe öntöm és 4-es fokozaton kb. 
fél órát sütöm.
Nagyon finom süti, dobozba téve napokig eláll.

Stefánia-torta
Hozzávalók: Tészta: 6 tojás, 15 dkg porcukor, 15 dkg liszt, 
5 dkg vaj. Csokoládékrém: 25 dkg vaj, 20 dkg porcukor, 1 
tasak vaníliás cukor, 15 dkg csokoládé, 2-3 evõkanál tej, 3 
dkg kakaópor + 3 dkg porcukor a torta beszórásához.
Elkészítés: A tojásokat szétválasztjuk, a vajat kézmelegre 
melegítjük. 10 dkg cukrot habosra keverünk a tojás sárgájá-
val. A maradék porcukorral a tojás fehérjébõl kemény habot 
verünk, könnyedén hozzákeverjük a tojássárgás masszához. 
Beleszitáljuk a lisztet, hozzáadjuk a vajat, simára keverjük. 
Lisztezett sütõlapra tortakarikával kijelöljük a tortalap helyét, 
a masszát a kijelölt helyre kenjük, majd 180 °C-os sütõben 
megsütjük. Késsel azonnal leválasztjuk a sütõlemezrõl, a 
tortakarikával szabályosra kiszúrjuk. (Ebbõl a mennyiségbõl 
5-6 lapot süthetünk.) A kisült tortalapokat hagyjuk kihûlni. 
A csokoládékrémhez a vajat puhára olvasztjuk, és a porcu-
korral és a vaníliás cukorral habosra keverjük. A csokoládét 
darabokra törjük, kevés tejjel sûrûre fõzzük, lehûtjük, hozzá-
adjuk a vajhoz, az egészet habos, könnyû krémmé keverjük. 
A kisült lapokat megkenjük a csokoládékrémmel, a tetejére 
tesszük a legszebbet, bevonjuk vékony csokoládékrémmel, 
betesszük a hûtõszekrénybe. Ha tetején megdermedt a krém, 
összekeverjük a kakaót a porcukorral, rászitáljuk a tortára. 
Meleg vízbe mártott késsel szeleteljük.
Jó étvágyat, jó szórakozást !                                   F. M. Zs.

ÜNNEPI ÉDESSÉGEK

3. Kérdés: Az óvoda bejárata nagyon elhanyagolt, különö-
sen sáros időben. Reggel és délután az út szélén parkolnak 
az autók, a gyerekek és az őket kísérő felnőttek a sáron át 
tudják megközelíteni a bejáratot. Nem lehetne ezt valamilyen 
módon műszakilag megoldani?
Válaszol Tóth Lajos polgármester:  Óvoda előtti parkírozó. 
Nem egyszerű ügy. Több megoldás közül lehet választani. 
Mindegyiknek vannak előnyei, hátrányai. Megoldandó két 
legnagyobb probléma címszavakban: volt tsz iroda viszony-
lag nagy kamionforgalma miatt - az óvoda előtti parkírozó 
beleesik a forduló sávba - stabil, megerősített alappal rendel-
kező parkírozó megépítését kívánja; a településen megoldat-
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Túl gyorsan telnek a hetek, a hónapok. Észre se veszi az 
ember, hogy egyszer csak újra feltűnnek azok a jeles napok, 
melyeket nemrég ünnepeltünk. Hamarosan újra kitehetjük a 
fényesre takarított csizmáinkat az ablakba.

Honnan is ered a Mikulásnap? A fellelhető források sze-
rint Szent Miklós a kis-ázsiai Patarában született főpap volt, 
akit világszerte nagy tisztelet övez még napjainkban is. A 
hagyomány szerint Diocletianus római császár üldözése 
alatt börtönben volt. 325-ben Myra püspökeként vett részt a 
niceai zsinaton. 200 év múlva már több templomot emeltek 
a tiszteletére Konstantinápolyban. Hogy mi tette őt híressé? 
Csodáiról és jótékonyságairól legendák keringenek. Ilyen 
történet például az is, mely szerint egyszer egy elszegényedett 
pap családján úgy segített, hogy három éjjel egymás után 
egy-egy zacskó aranyat dobott be a házuk ajtaján. Innen 
ered a mikulásnap és a mikuláscsomag ajándékozása.
Életében „Noel Baba”-nak, azaz ajándék apának nevezték, 
és olyan nagy tiszteletre tett szert, hogy Myra városának 
helytartója, vezetősége minden fontos ügyben kikérte a vé-
leményét.

Napjainkban úgy jelenik meg a gyerekek képzeletében, 
mint egy nagy, magas, hosszúszakállú, ősz hajú, piros ruhás 
bácsi, aki krampuszaival együtt minden gyerekhez elmegy, 
és a szépen megtakarított cipőkbe finomságokkal teli cso-
magot tesz jutalmul a jó gyerekeknek.
És akik nem takarítják meg rendesen a cipőjüket? Valószí-
nűleg azért terjedt el Szent Miklósról főleg jóságának híre, 
mert általában minden gyerek találni szokott csomagot a ci-
pőjében…

Hably Dóra

December 6-ához  közeledve
Nem kell ahhoz nemzetközi hírű gazdaságkutatónak len-

ni, hogy felismerjük, a magyar gazdaság tetszhalott állapo-
tának fenntartása az EU fő iránya. Amit művelnek, már a 
rendszerváltás óta bizonyítja nekünk, az ott keletkező (és 
nem termelt) felesleget ide helyezik ki. Bármi áron, ezáltal 
nálunk termelés nem folyik, vagy ha igen, az is csak jelzész-
szerűen. Más lehetőséget nem kapunk, csak a turizmus apró 
szeletét könyöröghettük ki. Ezen belül a gyógyturizmus lesz 
a miénk. Az elöregedett Európa lakosságát valahol kezelni 
kell. Az egész ország alatt érintetlen melegvíz található, a 
világon a második legnagyobb, az első Japánban található. 
Rákóczifalván is volt fúrás és találtak 68 C°-os vizet, de 
az akkori vezetés ostobasága örökre elzárta a lehetőséget, 
hogy legyen fürdőnk. Ezzel itt is megpecsételődött a sor-
sunk, hiszen 100 milliók kellenének ma már, hogy legalább 
belekezdjünk és erre ma nincs pénz. Környezetünkben az 
előrelátó vállalkozók építik a jövő lehetőségét. Erre most 
példa Martfű, ahol a város megtalálta az új utat a gyár le-
züllesztése után. Az, hogy elindult valami náluk, látszik a 
reklámozás magas színvonalán. 

Hogy miért írtam le?  Mert nálunk is szükség lenne va-
lamiből megélni. Szerep juthatna abban, hogy a Martfűn 
gyógyulóknak mi is mutassunk valamit, esetleg szobák ki-
alakításával idehozni őket. Tudom, a mai világban szükség 
van a biotermékekre. Ha termeljük, biztos piaca lehet az ide 
érkezőknek. Ezzel azért kell számolnunk, mert egy bará-
tom Tiszainokán már készül és várja a turistákat. A Tize-
des meg a többiek szállóigéje szabadon: „A hollandok már 
Tiszainokán vannak.”

Balázs Antal

Füst(ölgés) a víz felett

Az elmúlt 15 év összes politikusa papagájkórban szenved 
és egyre többen szivacsos agysorvadásban is. Mi, akiket ma-
dárnak néznek, még influenzásak sem vagyunk, de mint a
marhák hallgatjuk a papagájokat. Demokrácia, demokrácia, 
demokrácia…

Balázs Antal

Demokrácia ott van, ahol gazdagság van

I. Csak annyi munkahely szűnik meg, amennyi létesül 
Romániában, Ukrajnában és még ahová elviszik a demok-
ráciát a multik.

II. Ingyenes felsőoktatási bizonyítvány jár minden 
tanulónak, akinek nem jut az Ecseri piacon és az interneten 
vehet magának.

III. Kirobbanó sikereink gazdasági mutatói megegyez-
nek Arnold Swarcenegger éves gázsijával.

IV. A képviselők számát csökkentik az Országgyűlés-
ben. 3-4-en lézengenek az ülésteremben. A többiek viszont 
kötelesek a fizetésért bemenni.

V. Szakértői kormány lesz, a szakmai tudás lesz az első, 

akik tudjál hol a „LÉ”, azok ezután is tudni fogják.

VI. Az állami vezetők, miniszterek, helyettesek, akik 
tűz közel lesznek, csak Audi A 8-cal járhatnak, A 10-zel, ha 
majd lehet kapni.

VII. Hogy teletömhessük zsebeinket, óriási szükség lesz 
a választókra … és majd 4 év múlva újra.

Nostradamus    Választási ígéretek 2006
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A májusi napfény gyorsan felszárította az éjjeli harmatot, 
s oly erősen sütött, mint nyáron a kánikula kellős közepén.
Igazi tavaszidő volt, a természet megindult, hogy újjá szü-
lessen, mint minden esztendőben. 

A tavaszi virágok ezer színekben pompáztak s a búzaföl-
dek haragos zöldben ringatóztak. A rovarvilág is szorgosan 
dolgozott, habzsolván a nektárt, mit a sok-sok virág adott. 
Fönn a fák oly magas csúcsain, hatalmas hangverseny folyt 
lankadatlanul. Fütyült, csattogott, trillázott a sok énekes 
mester, hogy aki hallotta, szíve boldogsággal megtelt. Rit-
kás facsoport szegélyezte a vetéseket, itt bújhatott csak meg 
az a néhány amely itt él, és félszeg. Kis csapat őz húzódott 
be ide a nap heve elől hűsölni, hogy majd estefelé kimennek 
a vetésre legelni. 2 suta és két előző évi gidájuk alkotta a 
csapatot. Mindnyájan jó erőben voltak, hisz a tél bár kemény 
volt, (de hála a vadetetőknek) mégis szépen nőttek a gidák 
is mindketten. Nem szoptak már régen, csak a zöldet ették 
már, de az anyai gondoskodás még bizony nekik kijárt. Le-
heveredtek a ritkásan sarjadó akácbokrok alá, majd csende-
sen kérődztek, s nagy nyugalomban pihentek. A májusi nap 
még bizony rövidre szabta meleg óráig. Kezdett nyúlni az 
árnyék, gyengültek a nap sugarai.
Éppen készülődtek, hogy felkerekedjenek, mikor az idilli 
csendet hirtelen robajló zúgás törte meg. Egy hatalmas terep-
járó robogott el mellettük, oly sebesen, hogy alig volt idejük 
a menekülésre. Nagyot fékezett a kocsi, az őzeket látván. 
– Kapd el őket Pista! – kiabálta az anyósülésről leugorva egy 
kopasz polgár. Puska a kézbe, távcsövet beállítva szegezte 
az őzekre, melyek jó 300 m-re álltak meg, hiszen eddig ez 
mindig elég volt, hogy a veszély elmúltával odább álljanak. 
Izzadt a szintén „rőt” fejű vadász, tudta jól, hogy mennyire 
tilos az, amit most ő csinál! Elhessegetvén csöppnyi agyá-
ból eme gondolatokat, görbítette ujját s meghúzta a ravaszt. 
Tompa puffanás hallattszott mindössze, ahogy áthatolt a 
golyó a gyenge őztesten. –Eltaláltam, megvan! – ordította 
a koma, s csak úgy vigyorgott a sárga fogsora. Beültek a 
kocsiba, hogy menjenek a vadért, de csodák-csodájára elsza-
ladt biz mind a négy. Pedig eltalálta valóban a balga, csak-
hogy hasbalőtte szegény.
Lassan tovább tudott még egy kicsit a többiekkel futni, in-
nen vitte tovább „szíve”, csak el, usgyi.
A kanális partján végig húzódik a nádas, ott vánszorgott sze-
gény lassan, botladozva.
Gyorsan elhagyta ereje, ahogy csurgó vére, s a Makkos erdő 
szélénél, szederindák sűrűjében rogyott le végképpen.
Zihálva kapkodta a levegőt, majd meglassúdott. Szemei, 
melyek úgy tudtak csillogni, lassan végleg elhomályosultak.
Megszabadulva földi kínjaitól, átadta testét a természetnek, 
s lelkét a teremtőnek.

Ulviczki György

Egy őzsuta emlékére! Kistérségi Esélyegyenlőségi Nap

A Mozgássérültek Jász-Nagy-
kun-Szolnok Megyei Egyesü-
letének Rákóczifalvi Csoportja 
2005. november 19-én „Kistér-
ségi Esélyegyenlőségi Nap”-ot 
rendezett a Sportcsarnokban.
A fórum témája a jogok és jogér-
vényesítés volt.
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Pelenkázós gyermekágy és más gyermekbútorok el-
adók! Ár: 6-10.000 Ft
Telefon: 30/307-20-57

Etetőszék, pelenkázós gyermekágy, pelenkázós szek-
rény, bundazsák új állapotban (L méretben), cumisüveg 
melegítő eladó.
Irányár:
2-10.000 Ft.
Telefon: 30/49-58-990

Hirdetés

SZILVESZTERI  BÁL
Az Integrált Szabadidő Központ az idén is szervez 

szilveszteri bált.
Helyszín: Sportcsarnok

Időpont: 2005. december 31., 20 órától
Zene közkívánatra: TONIC zenekar

A jegy ára: 3.000 Ft, mely tartalmazza a belépőt, a vacsorát, 
éjfélkor egy pohár pezsgőt és egy pár virslit.

Vacsora:
A menü: töltött káposzta
B menü: Csüllög-tál (rántott-, 
fokhagymás natúr- és párizsi szelet 
vegyes körettel)

Program:
20 óra: bál kezdete
21 óra: vacsora
24 óra: újévi köszöntő
01 óra: tombolahúzás

Kiadja: Falugondnokság Kft. Felelős kiadó: Nagy József
Felelős szerkesztő: Pappné Benson Mária (pbm)
Tervező szerkesztő: Papp Imre
Szerkesztőségi tagok: Balázs Antal, Barhács Péter, Csüllögné 
Kerekes Csilla, Fekete Ferenc, Feketéné Molnár Zsuzsanna, 
Hably Dóra, Jobbágyné Ince Erzsébet, Karkus Tibor, Katona 
Gizella, Kómár István, Majorné Pásztor Zsuzsa, Máté Pálné, 
Molnár István, Terenyei Attiláné, Tóth Kitti, Dr. Túrócziné 
Páldi Erzsébet, Ulviczki György, Vígh Gyula
Önkormányzati híreket sajtó alá rendezi: Szucsik Hajnalka
Civilszervezetek, intézmények híreit sajtó alá rendezi: 
Császiné Csáti Réka
Iskolai hírek: Hőnyiné Nagy Erzsébet

ALLISTYLE-JITSU és KOBUDO 
REGIONÁLIS HARCMŰVÉSZETI SZEMINÁRIUM-ot

szervezett az MDF Rákóczifalvi szervezete 
2005. november 19-én a Varsány Közösségi Házban.

Fővédnökök voltak:
Tóth Lajos polgármester
prof. Siegsrig Benkel 8 danos nemzetközi nagymester,
a világszövetség elnöke

A rendezvényen megjelent Keskeny Ervin 5 danos mester, 
a magyarországi szervezet elnöke.
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I PA R O S KÖ R  V E N D É G H Á Z

Vendégek fogadására alkalmas szálláshellyel gazdago-
dott településünk. A hajdani Iparoskör épületének belső 
terét a Falugondnokság Kft. igényes kivitelezéssel tette 
öszkomfortossá. Az átalakítást a Vásárhelyi terv költ-
ségvetéséből előre kifizetett, tavasszal kezdődő régészeti
ásatásokat végző szakemberek szállásdíja fedezte.
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